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Výsledky roku s Vladimirem Putinem
V roce 2023 se konala přímá linka s občany a velká tisková konference se zástupci médií v
kombinovaném formátu v Moskvě, v Gostiny Dvor.

* * *

E. Berezovskaya: Přesně dva týdny jsme dostávali dotazy z celé země. Počet žádostí je skutečně
obrovský. Bez nadsázky celé Rusko mluví a ukazuje. Přímý, upřímný a upřímný.

P. Zarubin: A s Jekatěrinou [Berezovskou] jsme se také co nejpodrobněji ponořili do tohoto kolosálního
množství žádostí, prohlédli jsme tisíce stránek s vašimi dotazy, zhlédli mnoho videí.

E. Berezovskaja: Obecně se v posledních dvou týdnech uskutečnil pravděpodobně největší celoruský
sociologický průzkum. S Pavlem [Zarubinem] jsme se cítili nejen jako novináři, ale obecně i jako
sociologové.

P. Zarubin: Je jasné, že odpovědět na všechny ty miliony otázek je prostě fyzicky nemožné, ale jsou
samozřejmě společná témata. A kteří z nich jsou vůdci? Hlavním tématem je samozřejmě speciální
vojenská operace. Píšou sami naši vojáci a jejich příbuzní. Platby, certifikáty, dodávky – o tom všem si
dnes určitě povíme co nejpodrobněji.

E. Berezovskaya: Kde bychom byli bez tradičních, oblíbených otázek o bydlení a komunálních službách,
sportu a dalších?

Tak a je to tady.

Ahoj!

Vladimir Putin: Dobré odpoledne!

E. Berezovskaja: Letos, již ve fázi shromažďování otázek, se zapojila Všeruská lidová fronta. Není
pochyb o tom, že všechny žádosti budou vyřízeny a nezůstanou bez odpovědi. Aktivisté ONF na to mají
celý rok. A ty nejjasnější, nejzajímavější a relevantní otázky dnes zazní v našem vysílání.
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P. Zarubin : "Včera ráno jsem psal na web moskva-putinu.ru , že nevyplácejí mzdy, ale večer dorazili."
Mnoho problémů se vyřešilo i preventivně, ale těch nevyřešených je tolik! A co je nejdůležitější, všichni
nyní žijeme v úplně jiném světě a lidé se samozřejmě zabývají nejen sociálními tématy.

E. Berezovskaya : Obecně, kdy, když ne teď, dva týdny před Novým rokem, bychom měli shrnout
výsledky roku? Prosinec je pro nás vždy tradičně bohatý na události.

Minulý týden jste, Vladimíre Vladimiroviči, oznámil své rozhodnutí ucházet se o funkci prezidenta. V
tomto ohledu se nabízí otázka: jaké jsou pro vás hlavní úkoly doma a v zahraničí?

Vladimir Putin: Už jsem to řekl mnohokrát, ale není hřích to opakovat. Pro zemi jako Rusko je existence,
prostě existence naší země, bez suverenity nemožná, prostě nebude existovat. V každém případě v
podobě, v jaké existuje dnes a v jaké existovala tisíc let.

Proto je hlavní věcí posílení suverenity. Ale to je velmi široký pojem. Posílení vnější suverenity, abych tak
řekl, znamená posílení obranyschopnosti země a vnější bezpečnosti. Tím je posilování veřejné
suverenity, myšleno bezpodmínečné poskytování práv a svobod občanům země, rozvoj našeho
politického systému, parlamentarismus. A konečně je to zajištění bezpečnosti a suverenity v ekonomické
sféře, technologické suverenity.

Myslím, že právě teď, v odpovědi na vaši otázku, není potřeba všechny tyto oblasti zveřejňovat, ale jsem
si jist, že zdejší publikum i celá země naprosto dobře chápou, že Rusko bez toho nemůže existovat.
Finanční, ekonomická, ekonomická a technologická suverenita je budoucností každé země, včetně
Ruska.

To jsou tedy hlavní, koncepčně řečeno, směry.

P. Zarubin: Jen k ekonomice: mnoho lidí ve světě se diví, že ruská ekonomika nezkolabovala pod tlakem
našich tzv. bývalých partnerů. Ale jejich cíl není skrytý, že je třeba nás rozdrtit, rozdrtit – těmito slovy
mluví přímo.

Jakou bezpečnostní rezervu má ruská ekonomika obecně?

Vladimir Putin: Dostatečný k tomu, abyste se cítil nejen sebevědomě, ale také aby se posunul vpřed.

A tuto bezpečnostní rezervu - o tom jsme také mnohokrát mluvili, ale budu se opakovat - zajišťuje několik
komponent.

První, a to je nejdůležitější, je vysoká konsolidace ruské společnosti.

Druhým je stabilita finančního a ekonomického systému země. Jak se ukázalo, a bylo to překvapením pro
naše takzvané partnery, abych byl upřímný, a pro mnohé z nás, že v předchozích desetiletích Rusko
nashromáždilo tuto rezervu síly a stability ve financích a ekonomice.

A třetím je samozřejmě zvýšení schopností naší bezpečnostní složky: armády a bezpečnostních agentur.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, pokud mluvíme o konkrétních ekonomických ukazatelích, na
co můžete být hrdý?

http://moskva-putinu.ru/#page/main
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V. Putin:  Víte, jako obvykle jsem si s sebou přinesl cedulku, není tu nic, co bychom asi nevěděli, a včera,
myslím, ministr financí oznámil nějaká čísla. Nejdůležitějším ukazatelem ekonomického růstu je růst
hrubého domácího produktu do konce roku, očekává se 3,5 procenta. To je dobrý ukazatel, znamená to,
že jsme se vzpamatovali z loňského poklesu, kde jsme měli podle mě 2,1 procenta. Pokud je letos plus
3,5, znamená to, že jsme pokles vyhráli a udělali jsme poměrně vážný krok vpřed.

Bohužel se nám zvýšila inflace, do konce roku se očekává, že dosáhne 7,5, možná trochu více, k 8
procentům. Centrální banka a vláda však přijímají nezbytná opatření. Můžeme o tom mluvit více, mám na
mysli zvýšení klíčové sazby a některá další opatření, která centrální banka a vláda přijímají.
Předpokládáme, že se budeme moci vrátit k cílovým indikátorům.

Průmyslová výroba sebevědomě roste – 3,6 procenta. Co je ale obzvláště potěšující, zpracovatelský
průmysl roste – za rok 7,5 procenta. Tohle jsme tu dlouho neměli.

Zvláště povzbuzující je 10procentní nárůst investic do fixního kapitálu. Co to znamená? Dnes máme růst
v průmyslu, HDP je zřejmé. Co znamená plus 10 procent fixního kapitálu pro investice? Že bude zaručen
střednědobý udržitelný rozvoj, budou se investovat peníze, rozšíří se výroba, vytvoří se pracovní místa.
Řeknu více o nezaměstnanosti.

Zisky podniků činily plus 24 procent, o bankách ani nemluvím, vydělají asi 3 biliony rublů, přes tři biliony.
Samozřejmě vím, že jak v tomto publiku, tak v celé zemi budou říkat: no, banky tloustnou a tak dále. To je
všechno jasné. Ale pro ty lidi, kteří drží peníze na ruských bankovních účtech, je to pro ně dobrá zpráva –
stabilita ruského finančního bankovního systému.

Nyní se reálné mzdy zvýší, asi o 8 procent, to je mínus inflace. Chápu, že to nezažije každý, ale v
průměru v celé republice jsou tyto statistiky přesné. A rostou i reálné disponibilní příjmy obyvatel.
Komponentů je zde více, někde kolem 5 procent.

Míra nezaměstnanosti, kterou jsem zmínil. Zrovna nedávno jsme se pyšnili tím, že máme historické
minimum 3 procenta. Včera jsme se s kolegy připravovali na dnešní setkání, na dnešní rozhovor – už 2,9
procenta. To se nikdy v historii Ruska nestalo. Jedná se o velmi dobrý integrovaný ukazatel stavu
ekonomiky.

Když jsem mluvil o zvýšení reálných příjmů, musím samozřejmě zmínit, že od 1. ledna se nám zvýší
minimální mzda o 18 procent. Nedělali jsme to často.

Vnější dluh státu klesá. Hovoří také o makroekonomické stabilitě a finanční stabilitě. Státní dluh se snížil
ze 46 na 32 miliard dolarů. Snížil se také soukromý zahraniční dluh (naše společnosti pravidelně splácejí
všechny půjčky přijaté od zahraničních finančních institucí) z 337 miliard dolarů na 297. To znamená, že
splácení probíhá rytmicky, často dokonce před plánem.

A takový integrovaný sociální ukazatel. Dnes budeme mít asi hodně témat o sociálních otázkách, ale
přesto je tu takový integrovaný ukazatel - prodlužování délky života, něco, o čem pořád mluvíme a o co
usilujeme.
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Podívejte se na dynamiku: 2021 – průměrná délka života v Rusku – 70,06, 2022 – 72,73 a v roce 2023
se očekává 74 let. Přesto je to ukazatel toho, jak se obecně nejvýznamnější sociální ukazatel promítá do
úsilí státu jak v ekonomické sféře, tak ve sféře sociální politiky.

P. Zarubin:  Onehdy jste ocenil Hrdiny Ruska a pak jsme viděli, jak jste řekl: musíme se postarat o
chlapy, ale dělejte, dělejte, dělejte.

Již téměř dva roky žije naše země v podmínkách speciální vojenské operace a samozřejmě se v této věci
snesla vlna dotazů občanů. Některé doslova přečtu: „Jak hodnotíte tyto dva roky? jaká je situace nyní?
Jaká je dynamika? Jsou cíle a cíle operace stejné jako na začátku, nebo už ne?“ A samozřejmě to
nejdůležitější: "Kdy bude mír?"

Vladimir Putin:  Když dosáhneme našich cílů, které jste zmínil, bude mír. Nyní se vraťme k těmto cílům –
nemění se. Dovolte mi připomenout, o čem jsme tehdy mluvili. O denacifikaci Ukrajiny, o demilitarizaci, o
jejím neutrálním postavení.

Podívejte se, co se děje v oblasti denacifikace. Během vyjednávacího procesu, který měl určitou fázi po
přípravě návrhu možné dohody, o níž se nedávno zmínili představitelé v Kyjevě, se obecně neshodli na
tom, že je potřeba nějaká denacifikace, a řekli, že žádná fašizace, růst takové žádné nálady. Proč ne?
Když národní hrdina není jen slavný nacionalista, ale nacista. Bandera byl povýšen do hodnosti
národního hrdiny. Proč ne?

A když šéf dnešní kyjevské administrativy před celým světem stojí a tleská bývalému vojákovi SS, který
se přímo podílel na holocaustu, na vyvraždění jednoho a půl milionu Židů na Ukrajině, Rusů a Poláků.
Není to projev nacismu, nebo co? Proto je otázka denacifikace aktuální. Pravda, během procesu
vyjednávání nám bylo obecně řečeno našim vyjednavačům, že v zásadě nevylučují možnost přijmout na
Ukrajině nějaké legislativní akty. Stalo se tak během jednání v Istanbulu.

Nyní k demilitarizaci. Pokud se nechtějí dohodnout, no, tak jsme nuceni přijmout jiná opatření, včetně
vojenských. Ukrajina dnes už skoro nic nevyrábí, snaží se tam zachovat něco jiného,   ale skoro nic
nevyrábí, všechno přivezou - pardon za neslušnosti - vše přivezou zadarmo. Ale tato pozornost může
jednoho dne skončit a zdá se, že končí krůček po krůčku. Ale o to ani nejde, myslím, že stále dají, ale
destrukce se děje. Teď si nevzpomenu na tyto údaje pro letadla, pro systémy protivzdušné obrany. Dali
jim, co jim bylo slíbeno, 400 tanků, 420–430. Mimochodem, dali vše, co slíbili. Všechno, co Zápaďané
slíbili, Ukrajina dostala všechno, dokonce i víc. Ale zničili jsme, právě počínaje takzvanou protiofenzívou,
747 tanků. To jsou údaje ze včerejšího večera. Téměř 2300 obrněných vozidel různých tříd. To je
demilitarizace. Nebo se dohodneme na demilitarizaci, domluvíme se na určitých parametrech a
mimochodem při jednání v Istanbulu jsme se na nich shodli, ale pak jsme ty dohody jen hodili do pece,
ale shodli jsme se na nich. Jsou další možnosti buď se dohodnout, nebo to řešit silou. O to se budeme
snažit.

P. Zarubin:  Krátká otázka, která však mnohé znepokojuje: přijde druhá vlna mobilizace?

Vladimir Putin:  Chápu, že jde o citlivé téma. Podívejte, měli jsme částečnou mobilizaci a pak jsme
povolali 300 tisíc lidí. Mimochodem, zpočátku to bylo hodně ironické, všelijaké chichotání a těmto lidem
přiřadili jméno - „Mobics“. Tohle všechno si pamatuji dokonale. Kluci bojují skvěle, prostě skvěle. 14
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hrdinů Ruské federace z řad mobilizovaných. O medailích a řádech jiných nominálních hodnot ani
nemluvím. Nyní se podle mého názoru 244 tisíc nachází přímo v bojové zóně, v zóně Severního
vojenského okruhu. Byly vytvořeny pluky pro údržbu zařízení, protože mezi nimi bylo mnoho dobrých
specialistů a lidé byli velmi žádaní. 41 tisíc bylo podle mě propuštěno z důvodu dosažení věkové hranice,
zdravotních důvodů a tak dále.

Poté jsme zahájili poměrně širokou kampaň s cílem přilákat lidi na dobrovolné bázi k uzavírání smluv s
ozbrojenými silami. A plánovali vybrat podle mě něco přes 400 tisíc do konce roku. Ke včerejšímu večeru
mi hlásili: bylo naverbováno 486 tisíc a proud našich mužů, kteří jsou připraveni hájit zájmy vlasti se
zbraní v ruce, neubývá. Patnáct tisíc denně po celé zemi. Takže spolu s dobrovolníky jde jen o
podmíněné rozdělení, smlouva se podepisuje na dva tři roky a takzvaní dobrovolníci, i když všichni jsou
ve skutečnosti hrdinové a válečníci vlasti, ale prostě to mají na rok, na kratší dobu, ale dohromady – do
konce letošního roku to bude asi půl milionu lidí. Proč potřebujeme mobilizaci? Proto to dnes není
potřeba.

D. Peskov:  Pokud dovolíte, ještě vám připomenu: máme kombinovaný formát, máme jak přímou linku,
tak tiskovou konferenci, tak začněme komunikaci prezidenta...

L. Kolieva:  Pokud je to možné, první slovo pro dívku z Kavkazu?

Dmitrij Peskov:  Okamžik, prosím, odpusť mi.

Vladimir Putin:  Vidíte, máme demokracii. ( Na adresu L. Kolieva .) Přesto mi řekněte, co jste chtěl.
Dmitriji Sergejeviči, pojď.

Dmitrij Peskov:  Dejte mi mikrofon, prosím.

L. Kolieva:  Dobrý den!

Jmenuji se Ludmila Kolieva, zastupuji Severní Osetii, 15. region.

Vladimir Vladimirovič, Severní Osetie vždy hájila zájmy naší země. Jedná se o Issa Pliev a Khadzhi-Umar
Mamsurov - velké velitele a hrdiny Sovětského svazu, kteří se vyznamenali ve Velké vlastenecké válce. A
nyní jsou zájmy Severní Osetie, tedy zájmy Ruska, nadále chráněny také představiteli a obyvateli
Severní a Jižní Osetie a celého Severního Kavkazu.

co chci říct? Včetně mnoha dobrovolníků. Například v Severní Osetii máme dva dobrovolnické oddíly –
„Storm. Osetie“ a „Alania“. Dnes bylo vyvinuto mnoho výhod a různých podpůrných opatření pro vojenský
personál, který slouží na základě smlouvy. Budou s nimi moci dobrovolníci počítat?

Děkuji.

Vladimir Putin:  Víte, díval jsem se na otázky, které jsem dostal, ale samozřejmě se nedá ani podívat na
všechno. Kolik je tam celkem, Dmitriji?

E. Berezovskaya:  Více než dva miliony.

Dmitrij Peskov:  Už dva miliony 100 tisíc.
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Vladimir Putin: Ale přesto mi Dmitrij Sergejevič před pár dny přinesl právě takovou hromádku, prohlédl
jsem si je a takových otázek bylo mnoho. Chci svůj postoj ještě jednou zopakovat, takových otázek bude
jistě více. Všichni dobrovolníci, každý, kdo se zbraní v ruce hájí zájmy Ruska, bojuje za něj, riskuje svůj
život a zdraví, všichni musí být postaveni do naprosto rovných podmínek.

Existují určité nedostatky, jsme si jich vědomi. Zrovna včera, když jsem analyzoval došlé dopisy, mluvil
jsem o tom s ministrem obrany a s náčelníkem generálního štábu a s Taťánou Aleksejevnou Golikovou o
ní jednali jako o místopředsedkyni vlády v čele sociálního bloku. Tam bude v některých bodech dokonce
nutné přijmout změny v zákoně. Možná se k tomu vrátíme později. Jsem si jistý, že poslanci Státní dumy
to stoprocentně podpoří, jen je potřeba to všechno správně formulovat.

Rozhodně zajistíme, aby všichni byli umístěni do stejných podmínek a všichni dostávali stejnou podporu
od státu.

Tu Storm znám. [Osetie]“ a „Alania“ bojují skvěle. I o tom mi řekl vedoucí kraje a podal mi zprávu.

P. Zarubin:  Mohu vám ukázat tu hromadu? To je právě to, co jsem vybral: problém s vydáváním
certifikátů pro bojové veterány.

Nyní navrhuji, abychom přešli přímo k video otázce na toto téma.

S. Zenin:  Vladimíre Vladimiroviči, ahoj!

Je pro mě velkou a zvláštní ctí obrátit se na vás s otázkou z Donbasu. Nyní je velmi blízko frontové linii,
válku zde jasně slyšíte. Vedle mě jsou vojáci útočné brigády ruského ministerstva obrany, veteráni vaší
jmenované brigády. Všichni jsou už skoro dva roky v Severním vojenském okruhu, kluci jsou v první linii,
teď u Doněcka. Pracují sebevědomě, obrana nepřítele doslova praská a praská ve švech. Každý nový
den přináší nový dobrý výsledek.

Vladimíre Vladimiroviči, naše vítězství je již vidět. I nepřítel to chápe. Ale až válka skončí, lidé, kteří
bojovali, budou muset být usazeni. Ti samí veteráni jsou lidé s obrovskými bojovými zkušenostmi, příklad
opravdového vlastenectví, dokázali vychovat mladou generaci, připravit náhradu za naši armádu.

Myslíte si, že by mohlo mít smysl vytvořit vhodnou vojensko-vlasteneckou strukturu pro naši mládež?
Existují nějaké takové plány?

Vladimir Putin:  Nejprve vám chci poděkovat za to, co děláte. Zní to trochu rutinně, ale přesto, věřte mi,
od srdce. A NGSH, ostatní velitelé, víte, co mi mnohokrát řekli? Tady v takové a takové oblasti taková
situace vzniká. Teď jsou tam veteráni, situaci se určitě podaří dostat pod kontrolu. A tato jednoduchá
slova jsou hodnocením toho, co děláte, umíte a jsem si jistý, že na bojišti budete dělat.

Co se týče poptávky po lidech, jako jste vy, v procesu výchovy mladé generace, našich školáků, mládeže
obecně, je velmi žádaná, a to v nejvyšší míře. A to je naprosto samozřejmá věc, zvláště ve zlomových
okamžicích historie jakékoli země, jako je ta naše nyní.
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Možná není vhodné vzpomínat na Bismarcka, ale přesto kdysi sloužil v Rusku a žil v Rusku, ačkoli se stal
vynikající německou osobností. Jednou řekl, že války nevyhrávají generálové, ale učitelé ve školách a
kněží. A je to tak, to je naprostá pravda.

To je výchova mladých lidí v duchu vlastenectví v tom nejlepším, a ne kvasném, slova smyslu, to je
nesmírně důležité a už to začínáme dělat. Je tu již přes tisíc vašich kolegů a kamarádů ve zbrani, kteří
sloužili a vrátili se do civilu, přes tisíc pracuje ve školách a v dětských a dospívajících skupinách.

A určitě to budeme dělat dál, určitě tuto práci rozšíříme. Protože jedna věc je číst v knize nebo dokonce
sledovat film vlastenecké povahy a druhá věc je sdělit něco osobním příkladem. Nejlepším vzděláním je
osobní příklad. Ale kdo to umí lépe než vy?

P. Zarubin:  Máme živé vysílání, živá tkáň: hned vidíme, že je všechno tak, živě. Prosím, Dmitriji
Sergejeviči.

Dmitrij Peskov:  Děkuji, Pavle.

Vladimir Putin:  Dmitriji, omluvte mě, prosím.

"Zabíjejí Volhu." Co se stalo? Co je špatného na Volze?

P. Zarubin:  Zřejmě teď budeme v tomto [formátu] pořád...

E. Berezovskaya:  Opravdu existuje takový problém, máme spoustu požadavků.

E. Usmanova: Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči! Jmenuji se Elena Usmanova, obchodní noviny
Tatarstánu „Business Online“.

Letos obyvatelé Povolží čelili katastrofálnímu mělčení Kujbyševské přehrady. Celé léto byla voda
vypouštěna do dolního toku Volhy s argumentem, že zájmy rybářského průmyslu v Astrachani trpí.

Jak by se podle vás měl vyřešit problém s mělčením Volhy? A nemyslíte si, že s takovým přístupem
můžeme ztratit hlavní ruskou řeku?

Děkuji.

Vladimir Putin: Doufám, že se to nestane. Mezi energetickými pracovníky a ostatními uživateli vody v
dolních tocích dochází ke střetu zájmů. Energetickí pracovníci chtějí udržet vysokou úroveň, aby objem
elektřiny z volžské kaskády, z elektrárny, postačoval k zajištění zájmů průmyslu a utilit. A další uživatelé
vody – na dolním toku – chtějí, aby byla řeka plnější. Námořníci, samozřejmě, majitelé lodí chtějí, aby
plavební dráha byla zabezpečená a hlubší. Tyto otázky jsou známé.

Věřte, že vláda na tom pracuje a nenechá to náhodě v přeneseném i přeneseném slova smyslu. Ale
samozřejmě je tu problém. Souhlasit.

Dmitrij Peskov: Pokračujme. Existuje mnoho otázek, abychom mohli zachovat paritu.

Vladimir Putin: Vrátíme otěže moci Dmitriji Sergejevičovi.
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D. Peskov: No tak, vidím ITAR-TASS, střední sektor, první řada, prosím. Přísně vzato kremelský bazén.
Prosím.

E. Korostovtseva: Vladimíre Vladimiroviči, ahoj! Tisková agentura TASS, Ekaterina Korostovtseva.
Máme otázku na mezinárodní téma, třídílnou otázku.

Jaké jsou podle vás vyhlídky na normalizaci vztahů s Evropskou unií? V poslední době se stále více
ukazuje, že západní země jsou unavené podporou Ukrajiny. Jak tento nový faktor hodnotíte?

A ještě jedna otázka. Pravicové síly v současnosti posilují své pozice na evropské politické scéně. Jak se
k tomu můžeš vyjádřit a vadí ti to?

Děkuji.

V. Putin: Co se týče normalizace vztahů, to záleží nejen na nás - my jsme ty vztahy nezkazili: oni kazili
vztahy s námi a neustále se nás snažili zatlačit někam do pozadí, zanedbávajíce naše zájmy.

Konflikt, ke kterému došlo na Ukrajině, jak začal? Připomeňme – tří čtyř minut litovat nebudeme: začalo
to převratem na Ukrajině v roce 2014. Před tím jsme se snažili za každou cenu, desítky let – to chci
zdůraznit – desetiletí jsme se snažili vybudovat normální vztahy s Ukrajinou. Dokonce i po v podstatě
státním převratu, kdy se Viktor Janukovyč nesměl dostat k moci: vyhrál volby, ale bylo vyhlášeno třetí
kolo. Co to je, když ne státní převrat? Ústava žádné třetí kolo nepočítala. Tohle je plíživý státní převrat.
Ale dobře, i s tím jsme se smířili.

Co se stalo pak? Příští volby přesto vyhrál. Co udělali naši takzvaní odpůrci? Za státní převrat.

Chápete, v čem je problém? Problém je v tom, jak jsem vždy říkal a nyní [říkám], přes veškerou tragédii
událostí, které se dějí, jsou Rusové a Ukrajinci v jádru jeden národ. A to, co se nyní děje, je obrovská
tragédie podobná občanské válce mezi bratry, kdy se bratři ocitli na opačných stranách. Ale do značné
míry s tím nemají nic společného.

Celý jihovýchod Ukrajiny byl vždy proruský, protože jde historicky o ruská území. Zde kolega vztyčí
ceduli: Türkiye. Ví, v Turecku to dobře vědí: celá oblast Černého moře v důsledku rusko-tureckých válek
šla do Ruska. Co s tím má společného Ukrajina? Krym ani celá oblast Černého moře s tím nemají nic
společného. Odessa je obecně ruské město. Víme o tom. Všichni to dobře vědí. Ne, vymýšleli si
nejrůznější historické nesmysly.

Dobře, kdysi dávno Vladimir Iljič Lenin při formování Sovětského svazu všechno přenesl na Ukrajinu. Po
rozpadu Sovětského svazu jsme se s tím smířili a byli připraveni v takovém paradigmatu žít. Ale tato část
– jihovýchod – je proruská, a to bylo pro nás také důležité. Vždy volili ve volbách ty, kteří se řídili
proruskými hesly vnitřní a zahraniční politiky Ukrajiny. A obecně s tím bylo Rusko docela spokojené.

Ale po převratu v roce 2014 nám bylo jasné, že nám prostě násilím nedovolí budovat normální vztahy s
Ukrajinou. Státní převrat, za který Američané řekli, že utratili pět miliard, řekli veřejně, ani se neztrapnili.
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V roce 2014 přijeli tři ministři zahraničí z Evropy: Polský, Německý, Francouzský. Podepsali se jako
garanti dohod mezi úřady – prezidentem Janukovyčem – a opozicí. Dohodli jsme se, že se vše vyřeší
mírovou cestou. O dva dny později provedli státní převrat. Proč? Šli bychom k volbám a vyhráli bychom.
Ne. Ukončit to, vytvořit konflikt - to je důvod.

Kdo to udělal? Naši američtí „přátelé“. A Evropané, kteří se přihlásili jako garanti dohod mezi úřady a
opozicí, se tvářili, že vůbec nic nevědí. A teď se zeptejte v Evropě, pamatuje si to někdo? Ne. Ale
nezapomněli jsme a nezapomeneme.

To, plus nespoutaná touha plížit se k našim hranicím a zajmout Ukrajinu do NATO – to vše vedlo k této
tragédii. Plus osm let krvavé události na Donbasu. To vše vedlo k tragédii, kterou nyní zažíváme. Přinutili
nás k těmto akcím.

V těchto podmínkách, kdy, jak říkám, Spojené státy vznikly a zorganizovaly a Evropa stojí a mlčky se na
ně dívá nebo si s nimi hraje, zpívá s nimi, jak s nimi budovat vztahy? Jsme pro - nic jsme neroztrhali, ale
oni dělali, že nic nevědí a nic si nepamatují. Pouze dvakrát nebo třikrát zmínili, že minské dohody byly
podepsány fiktivně a neměly v úmyslu se realizovat. Tyto záruky, dohody mezi vládou a opozicí na
Ukrajině v roce 2014 jako by byly mimochodem podepsány a hned se na ně zapomnělo a nestarali se o
ně.

Chápete, o co jde? Faktem je, že do značné míry ztratili suverenitu, to vidíme nyní, mnoho rozhodnutí
dělají ve svůj neprospěch. K vlastní škodě! Ale přesto to dělají.

Mnoho evropských osobností se navenek chová jako generál de Gaulle, který se zbraní v ruce bojoval za
zájmy Francie a sbíral vše, co Francouzi měli, aby odolali okupantům. Ale v praxi se chovají jako maršál
Pétain, který ač byl hrdinou první světové války, za druhé světové války se stal kolaborantem a podřídil se
vůli okupantů.

Chová se tak skoro každý, kromě pár lidí. Robert Fico se objevil nyní po volbách [na Slovensku], Viktor
Orbán v Maďarsku. Už jsem mnohokrát řekl: nejsou proruští politici, jsou pronárodní – hájí své zájmy. Ale
takoví lidé už neexistují, prostě neexistují. Nevím, s čím to souvisí. Je spojena s velkou závislostí na
„velkém bratrovi“ - na Státech. Ale jsme připraveni s nimi budovat vztahy.

Pokud jde o Spojené státy. Jsme připraveni s nimi budovat vztahy. Jsme přesvědčeni, že Spojené státy
jsou pro svět důležitou a nezbytnou zemí. Ale tato naprosto imperiální politika jim brání, dokonce ani nám
ne – překáží jim. Proč? Protože v povědomí veřejnosti se musí chovat jako impérium, a pokud se někde
na něčem shodnou nebo někomu něco vyhoví, to už je voliči vnímáno jako nějaké selhání nebo propast.
Proto jsou elity nuceny se tak částečně chovat.

Až dojde k nějakým vnitřním změnám, až začnou respektovat jiné lidi, jiné země, až budou hledat
kompromisy, než aby se pokoušeli řešit své problémy sankcemi a vojenskými akcemi, tak se vytvoří
zásadní podmínky pro obnovení plnohodnotných vztahů. Takové podmínky zatím nejsou. Ale jsme na to
připraveni.

D. Peskov: Vladimíre Vladimiroviči, ne všichni naši vojenští důstojníci jsou teď v první linii, vidím, že
Nikolaj Dolgačev je v našem studiu. Zeptej se.
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N. Dolgačev:  Vladimíre Vladimiroviči, ahoj!

Nikolaj Dolgačev, dopisovatel Vesti a nyní ředitel pobočky VGTRK v Lugansku.

Luganská republika byla téměř úplně osvobozena a obnovuje se mírový život, ale my se obáváme o
celou frontu a víme, jaké aktivní bitvy probíhají na jihu a podél Dněpru. Dokonce už nějakou dobu mluví o
jistém nepřátelském předmostí na levém břehu Dněpru, v oblasti vesnice Krynki. Co je to za předmostí a
jak se tam situace vyvíjí?

A pokud dovolíte, přidám ještě jednu věc. Faktem je, že v těch osvobozených oblastech, které jsou již o
něco dále od fronty, skutečně probíhají velmi rozsáhlé práce na obnově sociálního zařízení i
infrastruktury. Vidíme to na vlastní oči, jak moc se život mění, ale mnozí se ptají, a já se budu ptát: jaká je
budoucnost všech nových regionů naší země? co je cílem? Jaké je uvidíme za pár let v zemi?

A my víme, Vladimíre Vladimiroviči, že jak říkáte, tak to bude, tak mi prosím řekněte, jak to bude?

Vladimir Putin:  Přál bych si, aby se to stalo, jak jsem řekl. To se bohužel nestává vždy, ale taková je
světová praxe. Ano, myslím, že je to stejné pro každého, kdo tu sedí, a pro každého, kdo nás poslouchá
a sleduje: něco říkáme, něco chceme, něco se daří, něco nejde – to je normální. Ale určitě se musíte
snažit dosáhnout svých cílů.

Nyní o Krynokovi. co se tam děje? Nepřítel vyhlásil velkou protiofenzívu, ale nic se nestalo. Posledním
pokusem – alespoň dnes to vypadá na poslední pokus – bylo probít se na levý břeh Dněpru a zajistit
pohyb směrem na Krym. Všichni o tom mluví, všichni to dobře znají a není tu nic nového. Co se v této
oblasti stalo?

Ukrajinské ozbrojené síly soustředily dělostřelecké údery na velmi úzký úsek levého břehu. Abychom
zachránili naše chlapy a nevystavili je zbytečnému riziku, neutrpěli ztráty, rozhodlo se vojenské velení o
pár metrů ústup - řeknu vám, jste válečný zpravodaj, chápete, o čem mluvím - ukrývají personál v lesní
plantáži a chrání před zbytečnými ztrátami.

Do této oblasti vstoupily ukrajinské ozbrojené síly. Je malý, byl přibližně 1200 metrů dlouhý a asi 300
metrů široký. Ani nevím, proč to dělají: prostě tlačí své lidi, aby byli vyhlazeni. Sami ukrajinští vojáci říkají,
že se jedná o jednosměrnou silnici. Ostatně, aby tam mohli zásobovat personál – celou dobu tam bylo asi
80 lidí, teď je jich méně – používají jen čluny, ale jsou pod palbou dělostřelectva, dronů a dalších zbraní.
Náš vojenský personál tam utrpěl dvě nebo tři zdravotní ztráty, před třemi dny bylo šest raněných,
zatímco nepřítel měl desítky mrtvých. Právě se ocitli v „ohnivém pytli“ a z politických, věřím, že pouze
politických, důvodů tam hází své zaměstnance.

S čím to souvisí? Člověk si to může jen domýšlet, hádat. Zřejmě spojené s cestami ukrajinského vedení
do zahraničí za účelem vyprosit si další peníze na údržbu země, na vojenskou složku, na techniku, na
střelivo. A přístup je zřejmě tento: zatímco budou jezdit a žebrat, je nutné ukázat, že ozbrojené síly
Ukrajiny mají určitou šanci dosáhnout za každou cenu, za každou cenu, bez ohledu na ztráty, nějakého
úspěchu. v rámci tzv. protiofenzívy . Prostě je odtamtud vyhodí, to je vše. Je samozřejmě možné tam
stavět mosty a pontony, ale oni je nestaví, protože existuje pochopení, že budou okamžitě zničeny, ale
všechno bude zastřeleno. To se děje.
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Chtěl bych vás upozornit na co? To nejsou jen vojáci ukrajinských ozbrojených sil, to jsou elita, útočné
jednotky. Vlastně jich není tolik. Když spočítáte ztráty ukrajinských ozbrojených sil za měsíc a půl,
dokážete si představit, jak citlivé to je. Myslím, že je to ze strany politického vedení země hloupé a
nezodpovědné. Ale to je jejich věc.

Tady už není žádné tajemství, před časem jsem řekl náčelníkovi generálního štábu: nespěchejte je
odtamtud vytlačit. Řeknu vám to rovnou: je to pro nás výhodné, když tam bezmyšlenkovitě pošlou další
personál. Bohužel. To je logika ozbrojeného boje. Ale pokračují v tom a myslím, že je to pro ně tragédie.
Ale přesto jak ministr, tak i národní generální štáb řekli: ne, budeme tento prostor svobody postupně
zužovat. To se stane. Myslím, že brzy tam – sem to směřuje – a skončí to.

Nyní se ptáte na situaci na frontě jako celku. Sám víš, že už jsi odborník. Mimochodem, sleduji tě, občas
mi srdce sevřelo - hlavně ty dívky tam běhaly hned v první lajně. Nevím, vedení hlavních kanálů by stále
mělo být řečeno, aby odtamtud ženy dostalo, je to nějak děsivé sledovat. OK.

Sami víte, jaká je situace: téměř na celé linii kontaktu naše ozbrojené síly, řekněme to skromně, vylepšují
své postavení. Téměř každý je v aktivní fázi akce, v aktivní fázi. A v průběhu celého procesu se situace
našich vojáků zlepšuje.

Nyní o budoucnosti regionů. Mezi došlými o této věci je mnoho otázek, jak z nových regionů, tak z jiných
částí Ruské federace: co se stane, jak se budou vyvíjet. Federální rozpočet každoročně vyčleňuje přes
bilion rublů na rozvoj těchto regionů a jejich postupné začleňování do hospodářského a společenského
života Ruska.

Samozřejmě v jiných regionech je situace radikálně lepší. Je to dáno tím, že z nějakého důvodu
nevěnovaly těmto regionům, stejně jako na Krymu, bývalou kyjevskou vládu náležitou pozornost. Ale
ročně se investuje bilion a bude investováno v příštích letech. Navíc jsme navázali vztahy mezi těmito
regiony a dalšími regiony Ruské federace. Už investovali podle mě kolem 100–140, někde kolem 150
miliard. A kraje, naše další kraje, plánují investice za dalších zhruba 100 miliard.

Ale co tím chci říct? Důležité je, že letos tyto takzvané nové regiony odvedly do federálního rozpočtu 170
miliard rublů. Co to znamená? To naznačuje, že ekonomika těchto regionů se zotavuje a vrací se k
normálu. Samozřejmě je toho tam ještě hodně potřeba udělat. Uděláme to.

P. Zarubin:  Pracujeme živě a vždy se dějí různé technické nuance. O něco dříve jsme viděli video
otázku od vojenského zpravodaje VGTRK Sergeje Zenina.

Vladimir Putin:  Je to možné?

P. Zarubin:  Ano, samozřejmě.

Vladimir Putin:  Přesto jsem upozornil na vaše kolegy. "Türkiye" je s ním. Pojďme se zeptat.

P. Zarubin:  Ale vraťme se k vojenskému zpravodaji.

Vladimir Putin:  Určitě se vrátíme. Slibuji.
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E. Berezovskaya:  A mezi nimi jsou skutečně dívky.

Dmitrij Peskov: Představte se prosím.

A. Jura:  Ali Jura, agentura Anadolu.

Pane prezidente, v důsledku izraelských útoků v pásmu Gazy je každých šest až sedm minut zabito
jedno dítě. Osm tisíc palestinských dětí a více než šest tisíc žen již zemřelo. Bohužel, OSN a hlavní
světové mocnosti nejsou schopny tyto útoky zastavit. Myslíte si, že OSN ztratila svou funkci?

A v souvislosti s touto situací v Palestině: existuje společné úsilí Turecka a Ruska o zajištění míru v
regionu? Kromě toho, jaké jsou společné plány mezi Moskvou a Ankarou v mezinárodních a regionálních
otázkách? Plánujete v blízké budoucnosti navštívit Turecko?

Děkuji.

Vladimir Putin:  Za prvé, dívám se na to, co se samozřejmě děje v Gaze. Nyní uvedu svůj popis.
Obecně souhlasím s tím, co říkáte, ale přesto bych chtěl upozornit na významnou, vedoucí úlohu
tureckého prezidenta Erdogana ve věci obnovení situace v Gaze. Je to samozřejmě jeden z vůdců
mezinárodního společenství, který této tragédii věnuje pozornost a dělá vše pro to, aby se situace
změnila k lepšímu, aby byly vytvořeny podmínky pro dlouhodobý mír. To je jasné. V této oblasti je velmi
aktivní. A Bůh mu žehnej. Protože to, co se děje, je samozřejmě katastrofa.

Právě jsme hovořili – a pokud tomu rozumím, ještě se vrátíme – o situaci související s ukrajinskou krizí.
Ale vy a všichni přítomní zde a na celém světě vidíte – podívejte se na speciální vojenskou operaci a na
to, co se děje v Gaze, a pociťte ten rozdíl: na Ukrajině nic takového není.

Zmínil jste smrt tisíců dětí a žen. Generální tajemník Organizace spojených národů označil dnešní pásmo
Gazy za největší hřbitov pro děti na světě. Toto hodnocení říká mnohé. Toto je objektivní hodnocení toho,
co zde říci.

Co se týče role OSN, víte, tady není nic neobvyklého, také jsem o tom mluvil. Během studené války totiž
velmi často různé síly, různé státy blokovaly určitá rozhodnutí, která prosazovaly jiné země. Ale OSN byla
původně vytvořena tak, aby hledala konsenzus. A pokud se nenajde, pak se nerozhodne. V životě OSN
se neděje nic neobvyklého, bylo tomu tak vždy, zvláště během studené války. Není náhodou, že ministr
zahraničních věcí Sovětského svazu Gromyko byl nazýván „panem Ne“, protože Sovětský svaz velmi
často vetoval. To dává velký smysl: existuje veto, což znamená, že k akcím, které některá země vnímá
jako nepřátelská vůči sobě, nedochází. A to je důležité a je důležité takové mechanismy v OSN zachovat,
jinak se prostě promění v mluvící obchod, jako tomu bylo ve známé době po první světové válce.

To však neznamená, že tyto konsensy nelze a neměly by se hledat. Nezbytné. My, stejně jako Turecko,
vycházíme ze skutečnosti, že rozhodnutí OSN týkající se vytvoření palestinského státu s hlavním
městem ve východním Jeruzalémě musí být stále prováděna, a to je nesmírně důležité. Je nutné vytvořit
základní základy pro izraelsko-palestinské urovnání.
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Nyní o plánech. Prezident Erdogan a já jsme v těchto otázkách v neustálém kontaktu a máme velmi
podobné postoje. Myslím, že se s ním budeme moci setkat, opravdu plánuji. To jsem nedávno plánoval,
ale mohu říci, že zde nejsou žádná tajemství, prezident Erdogan neuspěl podle svého plánu. I když jsem
byl připraven letět do Turecka, řekl jsem mu o tom, ale nefungovalo to podle jeho plánu. Nepovedlo se
mu to, mně ne. Stalo se to. Ale domlouváme se, snad začátkem příštího roku, že tuto návštěvu
uskutečníme.

Co se týče našeho snažení, víte, že jsem byl nedávno ve dvou arabských zemích, radil jsem se s našimi
přáteli v Saúdské Arábii, Spojených arabských emirátech a jsme v kontaktu i s Egyptem.

Za prvé, musíme udržet lidi v Gaze.

Za druhé, musíme lidem poskytnout masivní humanitární podporu.

Když jsem byl v Emirátech, ukázalo se, že emirátská strana tam v Gaze, ale nedaleko od Rafahu, od
kontrolního stanoviště a od egyptských hranic, vytvořila polní nemocnici. Mluvili jsme o tom, jak by bylo
možné, aby Rusko otevřelo na stadionu vlastní nemocnici. To ale samozřejmě vyžaduje souhlas Egypta i
Izraele. Mluvil jsem s prezidentem Egypta, je pro, podporuje to. Mluvil jsem s premiérem Netanjahuem,
radili se mezi různými bezpečnostními agenturami. Izraelská strana se domnívá, že otevření ruské
nemocnice v Gaze není bezpečné.

To ale neznamená, že tyto snahy zastavíme. Pokud to dnes není bezpečné a izraelská strana to
nepodpoří, přesto máme my a Izraelci dohodu a zeptali se nás na to, abychom zvýšili dodávky
lékařského vybavení a léků a my to samozřejmě uděláme . Jsme tedy v kontaktu se všemi stranami
aktuálního dění a budeme aktivně pracovat.

P. Zarubin:  Tedy o statečných dívkách-vojenských důstojníkech, o kterých jste sám říkal. Skuteční
reportéři. Oslovili jsme korespondentku Channel One Valentinu Solovjovou, která opět působí v oblasti
Záporoží.

V. Solovjová:  Dobrý den!

Nacházíme se v Regionálním onkologickém centru Melitopol. Tady je jedna z jeho komnat. Podívejte se,
jak jsou postele nabité: tři postele tady, šest dalších postelí tady.

Vedoucím lékařem této ambulance je Konstantin Yurievich Lakunin.

K. Lakunin:  Dobré odpoledne!

V. Solovjová:  Konstantine Jurijeviči, vidíme, že máte hodně pacientů. Jaká je situace u lékařů?

K. Lakunin:  Pacientů je mnoho, ale lékařů je samozřejmě málo – stejně jako v celém Rusku, tak i zde.
Ale naše situace je možná ještě dramatičtější: je málo onkologů, je málo hematologů, není dost dětských
onkologů: co je - je málo, prostě nejsou. Všechny tyto funkce tedy musí převzít ambulance. Děkujeme
federálním výzkumným střediskům, která nám poskytují klinickou a metodickou pomoc a přijímají naše
pacienty k léčbě.
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V. Solovjová:  Kolik pacientů připadá na jednoho lékaře?

K. Lakunin:  Na ambulantní schůzky je denně asi 50–60 lidí, oproti 30 podle standardů. To znamená, že
zatížení je přibližně dvojnásobné. Vytížení v nemocnicích je úplně stejné, to znamená, že na jednoho
lékaře připadá minimálně 20 onkologických pacientů, což je také dvojnásobek.

V. Solovjová:  Ale zároveň se vyvíjíte, máte zásoby techniky, jak vidím.

K. Lakunin:  Zároveň ano, procházíme celkovou rekonstrukcí chirurgické budovy, vybavení pro ni již bylo
dodáno v rámci federálních programů. Nachází se zde, jedná se zejména o operační stůl pro nové
operační sály. Proto věříme, že se nám podaří získat nové úspěchy.

V. Solovjová:  Personální otázka je tedy pro vás akutní. Otázka, kterou byste se chtěli zeptat?

K. Lakunin:  Otázka nebo návrh: zvážit vytvoření speciálního federálního programu na přilákání
personálu do nových regionů, na přilákání personálu do medicíny, do sociální sféry nových regionů.
Možná to bude výstavbou bydlení, možná poskytnutím pozemku, možná zvýhodněnou hypotékou. Ale
aby se tu štáb objevil, je potřeba ho nějakým speciálním způsobem zaujmout.

V. Solovjová:  Je nyní plat konkurenceschopný?

K. Lakunin:  Mzda je nyní docela konkurenceschopná a ve skutečnosti k nám pro tento plat chodí
specialisté. Tím neříkám, že tam nejsou, přicházejí, ale tato opatření zjevně nestačí.

V. Solovjová:  Děkuji mnohokrát. To je naše otázka.

Vladimir Putin:  Otázka je jasná. Víte, co bylo hezké? Když doktor řekl: nemáme dost specialistů, lékařů,
jako v celém Rusku, cituji. Tedy vnímání svého regionu, svého subjektu jako součásti Ruska. Z tohoto
pohledu bych rád poznamenal tento problém.

Problém je jasný. Návrh na vytvoření speciálního federálního programu, který by pomohl při nákupu
bydlení a tak dále. Nevím, zda je nutné vytvořit speciální program, ale rozhodně tomu musíte věnovat
pozornost, souhlasím s ním. Pro tyto regiony máme zvýhodněné hypotéky, jsou to dvě procenta, je to
více než zvýhodněné, zvýhodněnější než i pro rodiny s dětmi obecně.

Ale co je tam za problém, pokud tomu rozumím? Problém je, že tato výhoda se týká pouze nového
bydlení a tam se zatím moc nových bytů nestaví, mírně řečeno. Proto by to bylo nutné, stejně jako na
Dálném východě, rozšířit i na sekundární trh – to je potřeba udělat, a pak to půjde rychle, začne to
fungovat hned. Toto je první.

A za druhé. Ohledně vytváření dalších pobídek. Pokud je plat konkurenceschopný, jak řekl lékař, tak co
je potřeba?

( Oslovení k publiku a komentář k nápisu na plakátu. ) "Shumbrat." Shumbrat znamená v mordovštině
„ahoj“. Ano, teď odpovím.
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Co je tedy potřeba udělat? Možná je třeba, stejně jako na Dálném východě, zvýšit počáteční příspěvek
na „Zemského doktora“. Pro lékaře - až dva miliony rublů a pro záchranáře - až milion rublů, a to, jak se
mi zdá, bude dobrým podnětem.

Určitě o tom budu jednat s vládou, rozpočet je přijat, ale přesto můžeme tato rozhodnutí promýšlet a
formulovat pro velmi blízkou budoucnost.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, vidíme, že vaši kolegové se ani nemohou dočkat konce vaší
odpovědi. Předáme slovo...

Dmitrij Peskov: Vladimíre Vladimiroviči, řekl jste „šumbrat“, že?

Vladimir Putin: Koneckonců jsem to slíbil. Vy jste zřejmě z Mordovia, že?

Dmitrij Peskov:  Pojďme na to. Dejte dívce v červeném mikrofon, prosím.

A. Vidjajeva:  Vladimíre Vladimiroviči, ahoj.

Vladimir Putin:  Dobrý den.

A. Vidyayeva:  Jsem Anastasia Vidyayeva z pobočky VGTRK – Státní televizní a rozhlasová společnost
„Mordovia“. Reprezentuji naši mnohonárodnostní republiku.

Rád bych vás pozval do našeho pavilonu na výstavě Rusko.

Vladimir Putin:  Děkuji.

A. Vidjajeva:  Především děkuji za tento nápad – jaká zpětná vazba, Vladimíre Vladimiroviči. Onehdy
byla provedena studie, výsledky byly sečteny a 97 procent Rusů je po návštěvě této výstavy hrdých.
Regiony se samozřejmě mají čím pochlubit.

Díky vaší podpoře se v Mordovii zavádí inovativní výroba. Za prvé, import-substituce, optická vlákna,
kabel. Toto je farmaceutická oblast a vizitkou Mordovia je samozřejmě „černý diamant“, náš bažinatý dub.
Těžíme ze dna řek a vytváříme takovou krásu.

Vladimir Vladimirovich, samozřejmě, to není jen příležitost vidět krásu, ale také vyřešit různé problémy,
vyřešit problémy s obchodní komunitou a vyřešit různé problémy. A já vás zvu a moc rád bych tam byl. V
předvečer Nového roku každá dívka, dokonce i velká, sní o zázraku. Proto si myslím, že neodmítnete.

Vladimir Putin:  Dobře. Moc děkuji za pozvání. Mordovia je opravdu krásná republika. Moc se mi líbí, jak
se lidé chovají ke svým tradicím, ke své kultuře ve všech jejích projevech, jak k oblečení, tak k tradicím v
nejširším slova smyslu.

Co se týče krajů a výstavy, krajská část, ta se opravdu vydařila. Regionální výstavy ve VDNKh jsou
pravděpodobně jedny z nejjasnějších a pro návštěvníky nejzajímavějších. A souhlasím s tebou, zkusím
se tam podívat.

Díky moc.
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Dmitrij Peskov:  Než se vrátíme k otázkám občanů, položme si ještě jednu otázku z médií. Pojďme k
Match TV. Asi něco o sportu, soudě podle kanálu.

M. Korobová:  Dobrý den!

Marii Korobovou. Vskutku, televizní kanál Match. Otázka se samozřejmě týká sportu, tím spíš, že je na co
se ptát, o čem diskutovat.

Před týdnem MOV předložil extrémně přísná kritéria pro přijetí ruských sportovců na [olympijské] hry v
roce 2024. Například pro izraelské sportovce neexistují žádná zvláštní omezení nebo požadavky. Vyplatí
se v takové situaci jet na olympiádu? A vůbec, jaká je situace s vrcholovým sportem u nás?

A také se nemůžeme nezeptat, víme, že dostáváme spoustu dotazů z krajů. Bude vzhledem ke složité
situaci v těžkých časech pokračovat program rozvoje tělesné kultury a sportu, zejména v ruském
vnitrozemí? Děkuji.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, než odpovíte, obecně jste vy sám sportovec a judo jste nazval
svou první láskou. Opravdu, je to tak. Máme obrovské množství požadavků od rodičů, od trenérů a
dokonce i od samotných dětí, které říkají, že je obrovská vůle vyhrávat, účastnit se soutěží, ale absolutně
není kde trénovat, podmínky jsou prostě nedůstojné.

Pojďme se podívat na videozprávu z Krymu.

( Video ukázka. )

A. Doroshenko:  Vážený Vladimíre Vladimiroviči!

Kluci z Krymu vás kontaktují. Žijeme ve vesnici Solnechnaja Dolina v městské části Sudak. Jsme
sportovci, hrajeme fotbal, pozemní hokej, byli jsme na mnoha soutěžích včetně krajských i celoruských a
vždy jsme přivezli medaile, poháry, diplomy a dokonce i ceny.

Vždy jsme cvičili v tělocvičně v budově klubu, ale letos bylo zcela nemožné vést zde trénink. Více než 40
let neprobíhala žádná rekonstrukce, podlahy jsou dávno shnilé, stěny pokryté plísní, okna rozbitá a ze
stropu prší. V budově je chladněji než venku. Naši trenéři se odvolali ke všem úřadům, ale naše místní a
jiné úřady všechna odvolání ignorují. Je prosinec, děláme outdoorové aktivity.

Žádáme Vás o pomoc s rekonstrukcí naší tělocvičny. Pomozte nám, abychom byli vyslyšeni a pomohli
nám. Chceme vyrůst silní a zdraví a být obranou a podporou naší vlasti. Přejeme vám vítězství!

Vladimir Putin:  Dobře. Teď samozřejmě odpovím klukům.

Ohledně rozhodnutí MOV srovnání s jinými sportovci – s Izraelci a tak dále. Za prvé: vše, co mezinárodní
představitelé dělají ve vztahu k ruskému sportu, je naprostý rozpor a zvrácenost myšlenky Pierra de
Coubertina „Ach sporte, ty jsi svět“.

Proto vzniklo olympijské hnutí, aby sport lidi spojoval a ne odděloval. Moderní mezinárodní představitelé
se začali příliš zajímat o obchodní stránku sportovních hnutí, stali se extrémně závislí na sponzorech.
Sponzoři dávají pozor na cenu za minutu reklamního času v televizi a tak dále. I tam je dost vnitřních
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problémů. Pokud budou takto jednat i nadále, pohřbí olympijské hnutí. Samotná myšlenka olympiády
dnes trpí.

V tomto ohledu jste právě zmínil Izrael, o izraelských sportovcích - navzdory událostem, které se konají v
Gaze... Kdybych to teď nějak podpořil, pak bych byl jako tito mezinárodní sportovní funkcionáři. Sport je
mimo politiku a je navržen tak, aby spojoval lidi.

A proto my, stejně jako... Víte, tady se říká: nepočítejte peníze v cizí kapse. Stejně tak zde, zdá se mi,
není správné ukazovat prstem na některé jiné sportovce. Jsou tam problémy, právě jsme mluvili s vaším
tureckým kolegou. Ale co s tím mají společného sportovci? Nechte je jít soutěžit bez jakýchkoli omezení.
Totéž by mělo být provedeno ve vztahu k Rusku.

To se ale neděje, pod vlivem západních politických elit dělají pro ně prospěšná, ale pro světový sport
nepříznivá rozhodnutí. Stejně jako evropští politici dělají rozhodnutí, která jsou prospěšná pro Spojené
státy a jejich ekonomiku a pro ně nerentabilní a destruktivní. Tady je to stejné, jen v jiné oblasti.

Jít či nejít? Víte, tady to má smysl. Musíme se pečlivě podívat na to, jaké tam jsou tyto podmínky – no,
vlajka, hymna. Vždy jsem říkal, že sportovci léta trénují a musíme jim dát příležitost vystupovat na
velkých soutěžích, včetně olympijských her. Každý ví, že je to naše vlajka, ne naše, a každý ví, že náš
sportovec je náš. To je jasná věc. A proto jsem v zásadě podporoval naše sportovce, aby na takové
závody jezdili.

Nyní však musíme pečlivě analyzovat, jaké podmínky MOV předkládá. Pokud jsou tyto umělé podmínky,
politicky motivované umělé podmínky zaměřeny na odříznutí našich lídrů, odříznutí těch sportovců, kteří
soutěží o zlatou, stříbrnou nebo bronzovou medaili, odříznutí proudu našemu národnímu týmu, no, pak...
Řekněme sportovci z CSKA se možná nebude moci [účastnit] z Dynama, protože jsou údajně spojeni s
ozbrojenými silami. Přestože dnešní CSKA není nijak spojena s ozbrojenými silami, je obecně
soukromou organizací.

Mohou přijít s čímkoli, co chtějí. Pokud je cílem odříznout naše vůdce a ukázat, že ruský sport se
nerozvíjí, nebo naopak umírá, pak ministerstvo sportu a Národní olympijský výbor Ruska musí provést
analýzu a učinit informované rozhodnutí.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, a přesto jste slíbil [slovo] našim klukům z Krymu, kteří se
obrátili na jejich výzvu.

Vladimir Putin:  Ano, z Krymu, samozřejmě.

Všiml jsem si, že bych rád oslovil kluky a řekl: obecně musíme rozvíjet sport a rozvíjet všechny naše
programy. Mimochodem, v minulých letech bylo z federálního rozpočtu vyčleněno na rozvoj regionálního
a komunálního sportu asi jedna a půl miliardy, ještě více, tuším jedna miliarda 700 [milionů rublů]. Letos
je v tomto rozpočtu ani necelých 700 milionů.

Ale určitě se k tomu musíme vrátit, a to by mimochodem mělo být v budoucím prezidentském programu.
Určitě to musíte udělat. Uděláme to.
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Pokud jde o konkrétní problém na Krymu, budu mluvit se Sergejem Valerijevičem [Aksenovem] a
pomůžeme z federální úrovně. Tento problém určitě vyřešíme.

E. Berezovskaya:  Takových apelů je opravdu hodně, vybral jsem si pro sebe celou řadu: Ťumeňský
region - hokej, různé sporty.

Dmitriji Sergejeviči, vracím vám slovo.

Vladimir Putin:  Dostali se k nám – pomůžeme.

D. Peskov:  Všeruská lidová fronta ve skutečnosti všechny tyto výzvy zpracuje během nadcházejícího
roku, jak jsme řekli.

Přátelé, vidím zde Dmitrije Kulka - to je další vojenský zpravodaj. Je neobvyklé vidět ho v obleku a
kravatě. Prosím, dejte mi mikrofon.

D. Kulko:  Dmitrij Kulko, vojenský zpravodaj Channel One.

Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči!

Vladimir Putin:  Dobrý den!

D. Kulko:  Pokud dovolíte, mám pár otázek od bojovníků ze zóny Severního vojenského okruhu.

Za prvé, myslíte si, že systém plateb vojenskému personálu je dnes zefektivněn? Dá se to zlepšit? Znám
konkrétní lidi, kteří měsíce nedostávají peníze.

Druhá otázka je o našich raněných, o Nadaci Obránci vlasti, která vznikla na podporu rodin mrtvých a
veteránů Severního vojenského okruhu. Jak hodnotíte práci tohoto fondu?

A tady, Vladimíre Vladimiroviči, mohu-li, rád bych předložil návrh. Faktem je, že dnes se ranění vojáci
musí po hospitalizaci vrátit ke své jednotce, aby se podrobili vojenské lékařské prohlídce. To znamená,
že se naši hoši musí vrátit do zóny Severního vojenského okruhu poté, co byli vážně zraněni a bohužel
přišli o nohy a ruce – to je těžké. Bylo by lepší, kdyby kluci vzali tuto provizi v místech ošetření nebo
následné péče.

A poslední otázka: drony. Dronov, Vladimir Vladimirovič, na frontě stále velmi chybí, vojáci neustále
žádají o pomoc, děláme výcvikové tábory a lidé na to reagují - děkuji moc. To vše ale přesto nestačí.

Nedávno jsme například uspořádali shromáždění společně s Lidovou frontou. Ke 4. brigádě, která nyní
statečně bojuje v Kleshcheevce, přivezli desítky dronů. Ale neuplynul ani měsíc a bohužel polovina těchto
koptér je již pryč. Toto je spotřební materiál: operátoři si nemohou pomoct, ale při přepadení létají daleko,
protože navzdory dešti, rušení stanic elektronického boje, naši kluci, naši chlapci, jsou dole, nemohou je
nechat bez průzkumu. Kdy se situace v této věci zlepší?

Díky moc.

V. Putin:  Myslím, že nemůžete nevidět, že se to přece jen zlepšuje, že? Řekni, že je to pravda.
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D. Kulko:  Zlepšuje se to, ano. Ale moderní válka...

Vladimir Putin:  To je fakt. Ale máte samozřejmě pravdu, ne vždy to stačí, ne všechno se daří.

Už jsem řekl: ještě máme frontovou linii, víš jak dlouho? Téměř dva tisíce kilometrů. A pravděpodobně –
ne pravděpodobně, ale rozhodně rozhodně – ne všude je vše doručeno včas. Ale naše vlastní produkce
roste a nakupuje se, mimochodem i soukromě, hodně se nakupuje i v zahraničí. A stát, ministerstvo
obrany a samozřejmě průmysl v tomto směru aktivně pracují.

Víte, v systému elektronického boje se objevuje mnoho věcí. Pravděpodobně znáte všechna tato jména,
možná ještě lépe než já. „Lesochek“ - nyní je nový systém instalován na téměř všech obrněných
vozidlech, samozřejmě, pokud je to možné. Budeme to samozřejmě zvyšovat.

Pokud jde o to, že lidé reagují, že Lidová fronta na tom aktivně pracuje - vytvořili celé hnutí „Vše pro
vítězství“... Víte, samozřejmě, že stát se bez této podpory obejde, ale to nejde zastavit. Z celého srdce
chci poděkovat našim občanům, kteří jsou tak starostliví a srdeční o potřeby fronty, o potřeby našich
chlapů, kteří bojují za zájmy Ruska.

Bylo poskytnuto více než 10 miliard rublů darů. Samozřejmě, že stát, zvláště teď, když naše ekonomika
prosperuje, tyto prostředky má. Ale to, že lidé řídí sami od sebe, a to, že pletou sítě, pletou palčáky,
pletou ponožky, řídí... Děti poslaly tři miliony dopisů vojákům na frontu. Tři miliony! A vy sami víte, jak
takové dopisy zahřejí chlapy u srdce. Budeme to podporovat všemi možnými způsoby. Všem
dobrovolníkům bych rád poděkoval.

Pravděpodobně však dochází k selháním někde jinde. Víte, vy a já se také pravidelně setkáváme,
myslím, s vojenskými důstojníky, sledujete, co se tam děje. Doufám, že takové kontakty budeme mít i v
budoucnu - to vše předáte mně a ministerstvu obrany.

Pokud jde o to, že se zranění musí vrátit z nemocnice na své oddělení, aby vyplnili dokumenty: viděl jsem
tyto otázky v dopisech. Přesto se tam situace změnila. Možná jsou vaše data zastaralá nebo moje
nepřesná. Ale jak mi oznámilo ministerstvo obrany, všechno se dá dělat ne v nemocnici, ale v
rehabilitačních centrech, protože po nemocnici jsou okamžitě posíláni do rehabilitačních center a center.
Tam mi bylo řečeno, že se věci zlepšují, možná se zlepšují.

Určitě prověřím, zda jsou v pořádku práce spojené se zajištěním bydlení, poskytováním nějakých dávek,
přípravou podkladů a zda je potřeba se vrátit na jednotku. Ale pokud se to přesto stane, po našem
dialogu s vámi, určitě teď budu mluvit s ministrem obrany - to musí a bude napraveno.

Pokud jde o nadaci Obránci vlasti: funguje dobře. Byli tam velmi dobří lidé. Setkal jsem se s manažerem,
s Annou Evgenievnou [Tsivileva], byl jsem v jedné z poboček v regionu [Veliky Novgorod] - chytří lidé,
víte, nabití velmi pozitivní prací. Ale jejich kompetence jsou omezené, statutární dokumenty jsou
formulovány tak, že jako by se přímo neúčastnily. Například jsem byl vždy proti tomu, aby spravovali
jakékoli peníze. Ale jsem pro zvýšení jejich práv v oblasti kontroly nad tím, kolik je přidělováno, komu je
přidělováno a jaké výsledky přinášejí přidělené prostředky, včetně prostředků na rehabilitaci.
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Nebudu zabíhat do podrobností, ale vím, že se touto problematikou zabývají i poslanci Státní dumy poté,
co jsem navštívil jednu z poboček nadace Obránců vlasti. Zlepšíme práci tohoto fondu a zajistíme, aby
byl dobrým a účinným nástrojem pro ochranu zájmů našich chlapů, kteří bojují a účastní se nepřátelských
akcí.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, už jste mluvil o tom, jakou obrovskou roli hrají dobrovolníci v
současných podmínkách, jaké jsou tito lidé duše. Otázek od nich je opravdu hodně.

Marina Igorevna Makeeva z Moskevské oblasti se ptá na následující otázku. Dnes obyvatelstvo velmi
aktivně pomáhá vojákům Severního vojenského okruhu: humanitární pomoc, stavební materiál, zásoby,
doprava. Proč to ale dělají obyčejní lidé a ne stát?

Vladimir Putin:  Právě jsem to řekl a myslím, že jsem na to již odpověděl. Stát to dělá: 99,9 procenta
úsilí je stát. Ale lidé to dělají od srdce, my to vítáme a nebudeme to omezovat. Chci vám za to jen
poděkovat.

E. Berezovskaja:  Řekl jste také pár slov o rušičkách elektronického boje, ale Andrej Nikišin, zraněný
útočný letoun z Omské oblasti, píše: žádá, aby mu byly poskytnuty rušičky elektronického boje proti
dronům. Prostě neexistují.

Vladimir Putin:  Tak mi řekni, odkud přesně to přišlo. Pojďme zkontrolovat. Někde mohou chybět – v
určité chvíli v nějaké konkrétní části. Znovu říkám: délka linie dotyku je přes dva tisíce kilometrů, v bojové
zóně je 617 tisíc lidí - skupina. Takže ano, samozřejmě, někde mohou být závady. Ale žádám vás, abyste
mi dal konkrétní věci a [ptám se] válečných zpravodajů, se kterými se setkáváme, já osobně se
pravidelně setkávám. Určitě to budeme sledovat.

P. Zarubin:  A vraťme se k velmi důležitému videohovoru. Sergey Sobolev z Novosibirské oblasti.

S. Sobolev:  Vážený Vladimíre Vladimiroviči!

Oslovuje vás Sergej Maksimovič Sobolev. Dne 13. listopadu 2022 uzavřel smlouvu se soukromou
vojenskou společností na dobu šesti měsíců. Po návratu domů požádal vojenský komisariát města
Iskitim, aby získal osvědčení bojového veterána, ale byl odmítnut. Přihlásil jsem se k Nadaci Obránců
vlasti, ale odmítli mě. Kontaktoval jsem Středisko sociální podpory obyvatelstva města Iskitim, ale bylo
odmítnuto.

Žádám vás, abyste se na tuto situaci podívali, protože většina mých kamarádů také sloužila v této
soukromé vojenské společnosti.

P. Zarubin: A takových otázek je spousta.

Vladimir Putin:  Víte, v čem je problém? Vyskytl se problém. Myslím, že to jsou mezery, které
ministerstvo obrany nemělo dovolit.

Co je za problém? A faktem je, že formálně, legálně v Rusku neexistují žádné soukromé vojenské
společnosti. Nejsou stanoveny zákonem, to je ten problém. První.
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Za druhé: smlouvy účastníků bojových operací v rámci soukromých vojenských společností, jako by
soukromé vojenské společnosti, nebyly uzavřeny se státem. To je hlavní problém. Velitelé těchto
soukromých vojenských společností měli ten či onen vztah ke státu. Platby bohužel probíhaly i v
hotovosti. A to je také velký problém. Nyní je velmi obtížné stanovit i vypsaný personál těchto vojenských
jednotek.

Ale všichni lidé, tyhle lidi znám z první ruky; mezi mnou a mezi mými blízkými kontakty bojovaly děti v
soukromých vojenských společnostech. Mezi těmi lidmi, kteří mě obklopují a pracují vedle mě, jsou i
blízcí lidé, někteří zemřeli, položili životy za vlast, bojují v rámci této soukromé vojenské společnosti.

Jejich práva musí být bezpochyby obnovena. Mají právo na všechny sociální dávky, na jakoukoli formu
podpory ze strany státu, kterou požívají ostatní účastníci nepřátelských akcí. O tom není pochyb, toto je
můj absolutně zásadový postoj.

Nebudu teď zabíhat do podrobností, ale je potřeba to udělat. Ministerstvo obrany to ví, vláda zná tento
postoj. Pokud bude nutné, a možná to bez toho nejde, udělat změny v zákoně, a to se udělá, určitě toho
dosáhneme. V každém případě slibuji, že o to budeme usilovat.

Na obrazovkách běží čáry, jedna z nich je: "Elpatyevo, Jaroslavl, prosím, dodejte plyn." Určitě se
podíváme. Nyní se snad vrátíme k problematice související s plynofikací. Ale označil jsem Elpatyevo,
Jaroslavl.

P. Zarubin:  Zavolejme hned, udělejme videohovor. Vesnice Rysaikino, Yulia Valentinovna Bereza.

Julio Valentinovno, pokud nás slyšíte, zformulujte prosím svou otázku.

Yu.Bereza:  Přeji vám hodně zdraví, Vladimíre Vladimiroviči!

Jsem aktivní voják a momentálně nejsem v Rysaikinu, ale v Lugansku. Zdravotnický motostřelecký
prapor, mladší seržantka Yulia Bereza.

Od začátku Severního vojenského okruhu jsem se ze všech sil snažil dostat na Donbas jako dobrovolník,
stejně jako můj manžel. Dne 10. května 2022 jsem na vojenském registračním a odvodním úřadě města
Doněck podepsal dokument o dobrovolné mobilizaci a byl jsem zařazen do střeleckého pluku Lidových
milicí DLR. Hned řeknu, že jsme sem přišli ze svého přesvědčení, abychom se postavili za vlast a lidi,
abychom chránili své milované a také kvůli pravdě a spravedlnosti.

Protože jsme byli mobilizováni v DPR a ne v Ruské federaci, nemohl jsem získat výhody pro účastníky
SVO. Chtěl jsem požádat o dávky přímo u své matky, protože je v Rysaikinu. Zejména jsem obdržel
průkaz účastníka boje DPR, který platí pouze na území DPR. Když jsem se rozhodl přejít na osobní účet
opraváře a požádat o výhody, ukázalo se, že žádný takový opravář se stejným číslem, jaké je uvedeno v
mé osobní složce, prostě neexistuje. Můj manžel má úplně stejnou situaci.

Proto Vás žádám o usnadnění evidence asistenčních dávek pro naše maminky. Děkuji mnohokrát.

Vladimir Putin:  Děkuji za vaši otázku.
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To je problém. Správně jste řekl, že jste se zaregistroval jako člen lidových milicí DLR. Lidové milice, aby
každý pochopil, jsou prakticky tytéž ozbrojené síly, které ve skutečnosti byly a jsou stále na kontaktní linii
a účastní se bojů.

Problém je totiž v tom, že tyto smlouvy byly uzavřeny v době, kdy ani Luganská lidová republika, ani
Doněcká lidová republika nebyly součástí Ruské federace. Soudruh vrchní seržant, jak jsem to pochopil,
je občanem Ruské federace, ale problém je obzvláště akutní pro ty, kteří neměli ruské občanství.

Dokumenty, které jste vypracovali a které poskytují výhody v rámci DPR nebo LPR. Existuje jeden
způsob - jejich uznání na území Ruské federace. Existuje ale i jiný způsob, jak problém vyřešit – vydání
příslušných dokumentů přímo jménem Ruské federace.

Nyní byly vytvořeny odpovídající komise jak v Doněcké republice, tak v Luganské republice, tyto komise
fungují. V DPR podle mého názoru potvrdilo svá práva již 4,5 tisíce lidí, v Luganské republice - 17,5 tisíce
lidí. V Doněcku podle mého názoru již bylo vydáno několik tisíc odpovídajících certifikátů - asi 2 tisíce a v
Luganské republice - je jich také 1 700.

Touto cestou jsme se již vydali a budeme pokračovat ve zvyšování naší práce na obnovení a potvrzení
práv bojovníků. Zde byste neměli pochybovat - pokud něco ještě nebylo dokončeno, jsem si jistý, že to
uděláme a dovedeme tuto práci do konce. Pokud se ale vyskytnou nějaké potíže s podáním žádosti do
této komise, stačí nám říct, jaké jsou tyto potíže, a my je napravíme.

Vladimir Putin:  Pojďme: „Sever“.

D. Shuchalina:  Milý Vladimíre Vladimiroviči, dobré odpoledne!

Daria Shuchalina, republika Komi, zastupuji městské noviny „Panorama of the Capital“, jsem členkou
Veřejné komory našeho regionu.

Zprostředkovávám otázku, o kterou mě požádali obyvatelé našich severních území - Inta a Vorkuta. Víte,
že se to bohužel v celé zemi netýká jen našeho regionu, poměrně dlouhým tempem se realizuje velmi
důležitý program přesídlování obyvatel z Dálného severu a obdobných oblastí. V Komi máme šest
takových obcí. Je jasné, že lidé, kteří věnovali celý svůj život vychování Severu, nyní na zaslouženém
odpočinku samozřejmě chtějí strávit důchod v oblastech s mírnějším klimatem.

Jen dvě čísla. V naší republice bylo letos vydáno 129 státních bytových listů a ve frontě máme 21 tisíc
lidí. Je jasné, že je samozřejmě nereálné vás hned žádat o pomoc a přesídlování všech front, takže vidím
dvě možnosti.

První možnost: dát přednost dvěma frontám – lidem se zdravotním postižením a důchodcům. To jsou
naše dvě kategorie, některé by měly být prioritou.

A varianta druhá: buď skutečně poskytnout v našem, i když je dost napjatém, federálním rozpočtu
možnost dofinancování na příští rok, a pokud to bude obtížné, pak je náš kraj připraven, pokud bude
přidělen rozpočtový úvěr za nízkou úrokovou sazbu jsou naše úřady připraveny přesídlit obyvatele Inty a
Vorkuty, obecně ty, kteří žijí v těchto obcích, v rámci regionu – řekněme do Syktyvkaru, hlavního města,
nebo na jih od Komi, kde klima je celkem přijatelné.
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Je možné uvažovat o jedné z těchto dvou možností? Možná existují další možnosti. Děkuji.

A děkuji za vyřešení našeho problému převodu letištního komplexu Vorkuta do federálního vlastnictví.
Dlouho očekávané, velmi cenné řešení, za což vám mnohokrát děkujeme.

Vladimir Putin:  Důležité je jen to, že se to vyvíjí.

D. Šuchalina:  Ano.

V. Putin:  Protože to se stane, když to převedeme do regionů, a pak to všechno zamrzne a region pak
přijde a žádá federální peníze na rozvoj.

D. Shuchalina:  Naše republikové vedení je velmi aktivní. A vezmeme-li v úvahu skutečnost, že se vás
na to zeptal Vladimír Viktorovič Uiba, všechna rozhodnutí již byla učiněna.

Vladimir Putin:  Ano, ano, já vím.

Uiba je velmi aktivní člověk, má skvělé kontakty. Působil ve federální vládě, může zde řádně fungovat.

Chtěl bych vás požádat, abyste svůj návrh ještě jednou zopakoval. Při stěhování navrhujete zaměřit se
na dvě...

D. Shuchalina:  Ano, ve dvou frontách stojí občané se zdravotním postižením a důchodci. Jak vidíme,
jsou dvě možnosti.

První je samozřejmě nejjednodušší – požádat o dofinancování z federálního rozpočtu.

Druhou možností, kterou můžeme realizovat s pomocí našeho regionu, je přesídlení těchto občanů,
účastníků programu, do Komi. K tomu však potřebujeme rozpočtovou půjčku s nízkou úrokovou sazbou,
abychom mohli vyřešit problém s bydlením buď v Syktyvkaru, nebo na jihu Komi. Protože máme velkou
republiku a v zásadě stěhování ze severu do středu nebo na jih je také docela řešení problému.

V. Putin:  Víte, kdyby tady teď seděl ministr financí, tak by samozřejmě řekl, že nemáme peníze.
Ministerstvo financí nikdy žádné peníze nemá. Ale přesto je samozřejmě možné a nutné poohlédnout se
po rozšíření programu. Lidé, kteří celý život pracovali na severu, se totiž chtějí v určité fázi svého života
přestěhovat do regionů s mírnějším klimatem. To je jasné.

Nejprve budeme pokračovat v programu - to je nejdůležitější.

Za druhé, pokud jde o nárůst výdajů, musíme se na to podívat. Rozpočet na příští rok je sestaven.
Doufám, že budou další příjmy. Musíme se podívat na tuto část.

Co se týče stěhování uvnitř. Ano, je to docela možné. Budeme mluvit s hlavou republiky. Budu o tom
jednat i s vládou. Půjčky také nejsou jednoduchá věc. Ale to je možná měkčí forma pomoci kraji a pro
ministerstvo financí to tolik nezatěžuje, i když i to je určitá zátěž. Ale musíme přemýšlet a snažit se to
realizovat.
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Pokud jde o zaměření na preferenční kategorie, je to také správné. Určitě o tom budeme jednat s vládou.
Děkuji za tvoji nabídku.

Dmitrij Peskov:  Vladimíre Vladimiroviči, pokud to bude možné, budeme pokračovat zde. Pojďme do
třetí řady, myslím – mladík natahuje ruku. Představte se.

Dmitrij Peskov:  Vladimíre Vladimiroviči, pokud to bude možné, budeme pokračovat zde. Pojďme do
třetí řady, myslím – mladík natahuje ruku. Představte se.

V. Seroukhov:  Vladimir Seroukhov, RBC.

Pokud mohu, dvě otázky ohledně měny.

Nedávno se novým prezidentem Argentiny stal Javier Miley a jedním z jeho hlavních předvolebních slibů
bylo zavedení amerického dolaru v zemi místo pesa. Ale Rusko naopak posledních pár let směřuje k
dedolarizaci: v mezinárodních platbách opouští dolar i euro.

Jak tento proces hodnotíte? Jak výnosné se stalo vzájemné vyrovnání mezi Ruskem a jeho
ekonomickými partnery v rublech a národních měnách spřátelených zemí? A pokud jsme se dotkli tématu
rublu, tak jaké faktory podle vás nejvíce ovlivňují kurz rublu, jeho pád, jeho růst? Na čem to dnes nejvíce
závisí?

Vladimir Putin:  Začněme Argentinou, abychom se k tomu později nevraceli. Ano, každý zná myšlenku
zvoleného prezidenta Argentiny přejít v zemi na dolar. To je suverénní rozhodnutí každé země.

Ale za prvé, v Argentině je inflace, podle mého názoru, někde kolem 143 procent, takže je tam spousta
problémů – říkali mi to předchozí lídři – souvisejících s návratností vypůjčených prostředků, které
Argentina dostala z různých zdrojů. Proto je logika jasná.

Ale to je samozřejmě značná ztráta suverenity země. Pokud současné vedení Argentiny nevidí jiné
východisko ze známých finančních a ekonomických problémů země, je to jejich řešení. To je ale jistě
výrazná ztráta suverenity.

Pak je tu socioekonomická složka takového rozhodnutí. Jste z RBC, že? Máte specializovaný kanál,
takže tam máte všechny specialisty, oni mi budou rozumět a občané pochopí, pravděpodobně zde není
nic složitého. Koneckonců i přísné navázání národní měny na dolar je již zatíženo vážnými
socioekonomickými důsledky.

Argentina byla svého času otřesena, jak se patří, kvůli finančním problémům, včetně náletů na banky.
Podívejte, co se zde stane, pokud bude existovat pouze dolar nebo pevné navázání na dolar? Každá
vláda totiž při řešení svých vnitřních problémů ekonomické povahy vždy přemýšlí o tom, jak zajistit
občanům sociální záruky a plnit své sociální závazky.

S uspokojením konstatuji, že se vládě Ruské federace daří, i přes určité navýšení výdajů na obranu a v
bezpečnostním sektoru, v plném rozsahu plnit všechny naše závazky vůči občanům. Dá se říct, že to
nestačí, chtěli bychom víc, někde - teď řekli z Komi - vyčlenit více peněz na přesídlení a tak dále. Co ale
stát veřejně slíbí, to vždy plní a bude plnit.
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Pokud jde o navázání na dolar, existují určité závazky: důchody, platy ve veřejném sektoru, sociální
dávky a tak dále a tak dále. Zpravidla není dost peněz. K čemu povede navázání na dolar?

Pokud existuje národní měna – peso, pak existuje nástroj na mírné zvýšení inflace. Ano, ne moc dobré,
ale přesto je to nástroj pro vyvažování situace mezi zdravou ekonomikou a plněním sociálních závazků.

A pokud neexistuje národní měna, nemůžete nic tisknout. Je jen jedna cesta – snížit rozpočtové výdaje
na sociální sféru, výrazně snížit úroveň mezd, důchodů, dávek, výdajů na léky, na silnice, na to, tamto, na
vnitřní bezpečnost. Jinak to nejde. A v tomto případě se jakákoliv vláda staví do velmi složitých podmínek
z hlediska vnitropolitické stability. Pokud naši partneři takovou volbu učiní, je to jejich právo, země sama
určuje, co je třeba udělat a jak.

A teď k nám. Říkáte: odmítáme. Neodmítáme - akorát nám začali dělat problémy s platbami v cizích
měnách. Mimochodem, zase si střílí do nohy. Proč omezují možnosti dolaru a eura jako univerzálních
měn, jako světových rezervních měn? Především dolar, samozřejmě.

V roce 2021, dá-li Bůh, jsme na obsluhu našeho exportu použili 87 procent cizí měny – dohromady dolar
a euro. Rubl byl podle mého názoru někde kolem 11–13 procent, jüan – někde kolem 0,4 procenta. Od
září tohoto roku je tento obrázek: rubl – 40 procent, juan – 33 procent, kombinované použití dolaru a eura
– 24 procent. Bylo to 87, teď je to 24. Proč to udělali? Opakuji, střelili se do nohy.

Je to pro nás špatné nebo ne? Spíš ne. Obecně platí, že čím více národní měnu používáme v
ekonomických výpočtech, ve finančních výpočtech, tím lépe. To zvyšuje naši suverenitu a naše
schopnosti.

Na čem kurz závisí? Náš směnný kurz se pohybuje v závislosti na podmínkách na trhu, na cenách
našeho exportního zboží, na rostoucí poptávce v rámci země – a roste. Je tu ještě jeden aspekt,
mimochodem vyhláška, která měla tuto situaci s měnou regulovat, částečně to ovlivňuje směnný kurz,
samozřejmě to stále hrálo roli.

S čím to souvisí? Je to dáno tím, že v minulých letech nebyla potřeba žádná omezení, protože jsme
dostali dostatek informací z těch zemí, kam směřuje významný objem našeho exportu, a pochopili jsme
pohyb kapitálu. Nyní odtamtud nedostáváme informace - uzavřeli to pro nás. Vláda a centrální banka
nevidí, co se děje s objemy finančních prostředků, které naši exportéři vydělávají exportem. Centrální
banka a vláda měly legitimní přání vidět, jak se rubly hromadí, jak obíhají, kde a v jakých objemech. V
tomto smyslu vyhláška zavádí prvky určité kontroly. Předpokládám, že se vše vrátí do normálu a že je to
dočasné.

Obecně je situace na finančním trhu stabilní. Nejdůležitější je zajistit tuto stabilitu a předvídatelnost.
Podle mého názoru dnes tohoto cíle dosahujeme.

Dmitrij Peskov:  Položme ještě jednu otázku z publika.

Vladimir Putin:  Ano, prosím. Píše se "Kuban".

M. Zhmutsky:  Dobré odpoledne, drahý Vladimíre Vladimiroviči!
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Vladimir Putin:  Dobrý den!

M. Zhmutsky: Maxim Zhmutsky, Krasnodarský televizní kanál, Krasnodarská oblast.

Владимир Владимирович, в этом году курорты Кубани побили очередной, в этом году уже
исторический, рекорд – 17,5 миллиона туристов отдохнуло у нас в регионе. Это только летний
период, сейчас идёт активно зимний период. И конечно, это колоссальная нагрузка
на инфраструктуру, в первую очередь транспортную – с учётом закрытых аэропортов.

Владимир Владимирович, есть ли на федеральном уровне планы по развитию транспортной
доступности юга страны? Может быть, скоростные автомагистрали, железнодорожные пути?

И не могу не спросить: буквально вчера прошла информация, что 15 декабря, завтра, из Москвы
пройдёт тестовый полёт в аэропорт города Краснодара, и, если, дай бог, всё пройдёт хорошо, наш
краснодарский аэропорт откроют. Насколько это правда?

Спасибо.

В.Путин: Что касается открытия аэропортов, здесь главный критерий – обеспечение безопасности
пассажиров. Обеспечение безопасности пассажиров – абсолютный критерий при решении вопроса
об открытии аэропортов. Это касается и аэропорта Краснодара. Хотя он далеко от зоны боевых
действий, но такое поручение Министерство обороны имеет – постоянно анализировать
и в конечном итоге принять решение. Если они сейчас к этому подходят, они мне доложат – тогда
будем действовать. Надо посмотреть, ещё раз проанализировать.

А что касается развития вообще путей сообщения: и авиационных средств передвижения,
и железнодорожных, автомобильных – всё это развивается. Вы упомянули и про высокоскоростную
дорогу. Да, она у нас планируется. Первый этап – это Москва–Петербург, но потом и на юг
возможно развитие, и даже не то что возможно, мы думаем об этом. Но на сегодняшний день
нужно сделать главное – надо создать эффективную, дееспособную структуру, которая бы этим
занималась и сделала бы хороший бизнес-план, модель развития.

Это всё возможно. Над этим и Правительство, и инициаторы этого процесса думают и предлагают
решения. Это и Сбербанк, это и мэрия Москвы, и Правительство, повторяю, включается в эту
работу.

Конечно, если между Москвой и Петербургом будет два часа 15 минут – вы знаете, внутри Москвы
люди до работы добираются больше по времени, – это будет совсем другая история, совсем
другое развитие. То же самое это касается юга страны: Краснодара, Кубани в целом,
Ставропольского края, Ростовской области да и того же Крыма. Поэтому работа в этом отношении
начинается. Надеюсь, что она будет эффективно развиваться дальше.

Теперь что касается развития транспортно-пассажирских потоков: они увеличиваются. Абсолютный
рекордсмен – это перевозки пассажиров авиационным транспортом: 16 с лишним процентов –
16,4, по-моему, за год. На втором месте – железнодорожный транспорт: плюс 10 с чем-то –
10,4 процента. И автомобильные перевозки, автобусы: плюс около семи – 6,4–6,5. То есть объём
пассажироперевозок существенным образом возрастает.
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Všichni účastníci tohoto procesu samozřejmě musí myslet na nadcházející turistickou sezónu a musí
udělat vše, co je v jejich silách, aby zajistili zájmy lidí. Domácí cestovní ruch se rozvíjí rychlým a dobrým
tempem. Chtěl bych poděkovat všem, kteří v této oblasti pracují, včetně těch, kteří pracují v Kubáni, za
zkvalitňování jejich práce. Doufám, že to bude pokračovat.

Dmitrij Peskov:  Položme si ještě jednu otázku. Prosím, tady, první řada, dejte mi [mikrofon], prosím.
Tady sedí Život. Dole, první řada.

A. Yunashev:  Vladimíre Vladimiroviči, ahoj! Alexander Yunashev, Život.

Všichni chápeme, že jsou zvláštní časy, v sále je tolik vojenských důstojníků, dalo by se říci, vojenských,
a poptávka od všech je zvláštní, trojnásobná. Ale existují články trestního zákoníku, které byly napsány v
90. letech. Někdo podle nich dostane 12 let za vraždu, někdo 14 let za vydírání na internetu. Jako
například těžce nemocná novinářka Alexandra Bayazitova, která byla obviněna z placeného bloku na
negativ proti bankéři Ušakovovi, pozor, z banky obsluhující státní obranný pořádek. Ale peníze z něj v
garáži nevymohla páječkou.

V. Putin:  Zdá se tedy, že ospravedlňujete její činy?

A. Yunashev:  Nikoho neospravedlňuji, cituji čistě fakta. Jak moc jsou její kroky srovnatelné s tak
obrovskými požadavky státního zastupitelství? Není snad na čase přepsat některé paragrafy trestního
zákoníku? Možná změnit práh na obzvlášť velkou velikost? Kde je hranice mezi tím, kdy jsou potrestáni
skuteční škůdci, a kdy začíná hon na čarodějnice?

Vladimir Putin:  Nepřehánějte to, co je hon na čarodějnice. Neznám tuto situaci podrobně, ale co to je -
hon na čarodějnice, co udělala, aby byla pronásledována. Je to nějaká významná opoziční postava, nebo
co? Co udělala, že je nutné ji ulovit? Jsem si jistý, že ji nikdo neloví.

Všichni právníci vědí: dura lex, sed lex - zákon je tvrdý, ale [je] zákon.

Chápete, když teď říkáte takové věci, ale také slyším, vidím, když za nějakou hospodářskou kriminalitu
[dávají] 14 let, 15 let... Upřímně řečeno, sám jsem byl trochu zaskočen, když jsem o tom slyšel , Vím o
Obecně je to tak nějak zjevně přehnané. Ale v mnoha zemích, ekonomické trestné činy, daňové trestné
činy, v oblasti antimonopolních aktivit, boje proti kartelům, tam také tyto tresty sčítají, lidé dostávají nějaké
přemrštěné tresty, sto let.

Ale proč se to děje? Protože společnost a zákonodárce vycházejí z toho, že v určité fázi vývoje
společnosti a ekonomiky je veřejné nebezpečí takového jednání tak velké, že to vyžaduje vhodnou,
adekvátní, jak se zákonodárce domnívá, reakci k potlačení této protiprávní činnosti .

Tento konkrétní případ (nebo další tohoto druhu) pro mě, upřímně řečeno, jako občana, vyvolává i otázky,
zda je nutné posadit člověka na 14 let za mříže. Nebo mi teď vyprávějí o bývalém ministrovi – je mu
téměř 19 [let] za určitá porušení. To, co udělal, nebo to, co udělala tato žena, je špatné. Musí ti být 19 a
půl nebo 14 let? Zákonodárce se musí zamyslet. Je pravda, že na to musíme myslet. Dokud zákon
existuje, musí se dodržovat.
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Pamatujete si náš úžasný film, který všichni milujeme, „Běloruské nádraží“? Papanov tam hraje účetního
velkého sovětského podniku a neustále je v konfrontaci s mladým režisérem - žádá ho, aby porušil nějaký
druh pokynu. A Papanovův hrdina mu odpovídá: jsi tak mladý, energický, možná máš pravdu. Ale pokud
máte pravdu, jste tak energičtí, jděte a nechte tento pokyn zrušit. A dokud to bude fungovat, budu to
dodržovat.

I v tomhle něco je. Tím je stabilita právního systému, a tedy i společenské chápání toho, co stojí za to, a
jak společnost hodnotí to, co bylo vykonáno. To ale neznamená, že se toho musíte držet a nic neměnit.
Souhlasím s vámi a požádám zákonodárce a Státní dumu, aby to vše ještě jednou vyhodnotili a podle
toho reagovali. V celku s tebou souhlasím.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, pracujeme živě téměř dvě hodiny. Navrhuji, v tradici Přímé
linky, situaci trochu uklidnit.

Vladimir Putin:  Prosím.

E. Berezovskaja:  Naši občané posílají různé otázky, které nezapadají do tak známých témat. Tady,
řekněme, Jaroslav z Petrohradu: „Nyní naši zemi a vy osobně očerňují a urážejí ve světě. Myslíte si, že v
budoucnu obyvatel nějakého německého města řekne: "Sakra, Putin udělal všechno správně?" Nebo
například ještě jedno pokračování: „Jak se vyrovnáváte se stresem, když je celý „prohnilý svět“ proti
vám?

P. Zarubin:  A ještě: „Hraješ šachy? Pokud ano, s kým jsi hrál naposledy a kdo vyhrál? A: "Co
doporučujete Rusům dělat o dlouhých svátcích, jako je Nový rok?" Hodně otázek, ano.

Vladimir Putin:  Takže německé město... A co potom?

P. Zarubin:  Jak se vyrovnáváte se stresem, když je celý „prohnilý svět“ proti vám?

Vladimir Putin:  Stres. Dále?

E. Berezovskaya:  Jak si udržujete motivaci dělat všechno?

P. Zarubin:  Hrajete šachy? Pokud ano, s kým jsi naposledy hrál?

Vladimir Putin:  Šachy.

P. Zarubin:  A co doporučujete Rusům během dlouhých novoročních svátků?

Vladimir Putin:  Prázdniny.

Proč jen v německém městě? Jsem si nejen jistý, vím, že nejen v německých městech, ale také v mnoha
dalších městech v Evropě a ve Spojených státech, nemluvě o jiných regionech světa, mnoho lidí věří, že
děláme všechno správně. Nebojíme se bojovat za naše národní zájmy, aniž bychom zasahovali do
druhých. A to podporuje spousta lidí. První.

Druhý. Máme ve světě obrovské množství příznivců pro ochranu našich tradičních hodnot, obrovské
množství. A jejich počet roste exponenciálně, exponenciálně.
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Stres a tak dále, nebo to, co nám pomáhá přežít to, že jsme napadeni, je smysl pro povinnost, mohu říci
bez jakéhokoli patosu. Během mnoha let jsem se naučil, že se musím snažit vybrat si to nejdůležitější a
udělat vše pro dosažení svých cílů a nevěnovat pozornost všem chmýřím. Samozřejmě, že toto zorné
pole musí být přesto široké, vše musí být pochopeno a analyzováno. Ale musíte s jistotou jít ke svému
cíli, pokud jste si jisti tím, co děláte, a já jsem si jistý.

O šachách. Víte, nedávno jsem se zeptal jednoho mladého muže: "Zahrajeme si šachy?" Říká: "Pojď."
Ptám se: "Myslíš, že vyhraju?" Podíval se na mě a řekl: "Sotva." Co to znamená? O nutnosti neustále na
sobě pracovat. zkusím to udělat.

Nový rok. Víte, na Nový rok se mi zdá, že se musíme více věnovat blízkým, rodině, cvičit spolu, najít
společnou věc: výstavy, divadla, sport jsou nutností, vést aktivní životní styl. Je vhodné ho strávit se
svými blízkými, s rodinou.

P. Zarubin:  Na otázky, které jsou vzneseny během našeho programu, již existuje rychlá odpověď.
Krymové, kteří studují na škole guvernérů, už volali do call centra a jsou připraveni jít opravit tělocvičnu
na Krym.

Myslím, že lidé očekávají stejně rychlou reakci na otázku, jako je tato. Téma zdražování není nové, ale
letos se rozhodně objevují nové projevy – prostě hromadné stížnosti na zdražení konkrétního produktu.
Formulace od lidí je následující: „Je velmi smutné kupovat vejce v naší zemi,“ říká Andrey Samoilov z
oblasti Tomsk. Anastasia Plastinina z Ivanova se ptá: "Snášejí tyto zlaté slepice tato vejce?"

A další video otázka z Krasnodarského kraje. Uvidíme.

( Video ukázka .)

I. Akopova:  Dobré odpoledne, drahý Vladimíre Vladimiroviči, můj milovaný prezidente!

Já, Akopova Irina Aleksandrovna, vás chci kontaktovat, abyste mohli ovlivnit. Máme tucet vajec - od 180
do 220 rublů Kde a kdy byly tyto ceny? Kuřecí prsa byla 165 rublů za kilogram, dnes – 350. Křídla byla
165, dnes – 250.

Vladimíre Vladimiroviči, smilujte se s důchodci, nedostáváme miliony na důchody. Dejte věci do pořádku,
není se na koho obrátit. Jak špatné je, že jen jednou za rok...toto jsou naše stránky. Musíte to udělat
třikrát ročně, aby vás lidé mohli kontaktovat.

Jsem vám velmi vděčný a doufám, že pomůžete.

Vladimir Putin:  Drahá, drahá Irino Alexandrovno!

Řekl jste „jednou za rok“, ale věřte mi, nedávno jsem mluvil s ministrem zemědělství a ptal jsem se, jak je
to s jeho vejci. Prý je u nich všechno v pořádku. Na to, co jsem mu poznamenal, upřímně říkám, je to
přímá řeč, říkám: "Ale naši občané mají problémy, nárůst slepičích vajec je 40 procent a někde ještě více
a kuřecího masa."



30/63

Víš, co se stalo. Zažíváme, jak jsem řekl, mírný, ale přece jen nárůst příjmů, mezd a tak dále. Poptávka
vzrostla. Byl to poměrně levný a mezi občany oblíbený protein. Já sám s chutí jím míchaná vajíčka a
najednou jsem mohl dojíst i deset ráno. Ale co se stalo? Poptávka se zvýšila, ale objem výroby ne. První.

Druhý. Dovoz v požadovaném objemu nebyl včas zahájen. Nyní se mimochodem nabízejí další dodávky
z Turecka, naše ekonomické vazby a vztahy se dobře rozvíjejí, a to i v oblasti zemědělství. Nabízejí to z
jiných zemí, z Běloruska. Ale neotevřeli to včas. Problémy v rámci EurAsEC bylo nutné řešit včas.

Rozhodnutí byla podle mého názoru přijata onehdy, nebo alespoň v prosinci, měla by padnout a situace
se bezpochyby zlepší. Doufám. Protože tyto rozhovory s ministerstvem zemědělství proběhly minimálně
před dvěma týdny.

Proto se v tomto ohledu omlouvám a omlouvám se. To je selhání práce vlády. Myslím, že to souvisí i - i
když se říká, že to tak není, ale mně to tak připadá - [s tím, že] včas neotevřeli šířeji dovozy, protože
zřejmě počítali s tím, že vydělají víc. Slibují, že v nejbližší době dojde k nápravě.

E. Berezovskaya:  Vladimir Vladimirovič, ceny za bydlení a komunální služby se týkají také našich
občanů. S takovou hořkou ironií konstatují, že světlo na konci tunelu zdražilo. Ale ve skutečnosti to
samozřejmě není k smíchu. Mnozí vidí určitou nespravedlnost v tom, že například důchody budou
indexovány o 7,5 procenta a budou vyšší tarify za bydlení a komunální služby.

Doporučuji shlédnout video zprávu.

V. Leontyev:  Vážený Vladimíre Vladimiroviči!

V roce 2024 se nám zvýší důchody o 7,5 procenta. Zároveň od června 2024 plánujeme v Novosibirsku
zvýšit tarify za bydlení a komunální služby z 9 na 14 procent, to znamená, že 7,5procentní navýšení
důchodů bude prakticky sežráno. Věnujte tomu prosím pozornost.

Nabízím vám přílohu návrhu usnesení hejtmana.

S pozdravem.

Vladimir Putin:  Myslím, že se náš protějšek nepředstavil?

E. Berezovská:  Vladimír Arkaďjevič Leontěv.

Vladimir Putin:  Vladimíre Arkaďjeviči, souhlasím, podívám se, jak to je – vidím na obrazovce – co se
děje s tarify v Novosibirsku. Určitě se na to podíváme a analyzujeme.

Důchody mají být skutečně indexovány – 7,5 procenta, doufám, že to nebude nižší než inflace. Na co
byste ale chtěli upozornit? Podívejte, my jsme indexovali důchody za předchozí roky, naposledy, myslím,
v prosinci 2022, o 10 procent důchodů, o více než 10 procent. Na jaře pak dojde k dalšímu
čtyřprocentnímu nárůstu inflace a od začátku letošního roku k další indexaci – 7,5 procenta. Od července
loňského roku se ale tarify nezvyšovaly a zvýšení tarifů se plánuje až v červenci 2024. To znamená, že
se tarify nezvyšovaly už rok a půl. Během této doby proběhnou tři valorizace důchodů, což bude v součtu
více než 23 procent, že? Ano, něco takového.
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Samozřejmě, že vše musí být provedeno včas a tarify musí růst včas, jemně a příjmy občanů musí růst
rychlejším tempem.

Je třeba věnovat pozornost ještě jedné věci. V souladu se zákonem platí pravidlo, že pokud výdaje rodiny
na bydlení a komunální služby překročí 22 procent, má rodina nárok na dotaci. Loni, v roce 2022, této
příležitosti využily statisíce lidí. A tohle je vlastně to samé. V některých regionech je tato hranice ještě
nižší, ne 22 procent, ale když rodina utratí 15, nevím, 20 procent, dotace už je poskytnuta.

Ale znovu opakuji, podívejme se, co přesně, jaký je poměr těchto parametrů v regionu Novosibirsk. Určitě
to uděláme, slibuji.

P. Zarubin:  Je správné, že za primitivní službu - platbu za bydlení a komunální služby - musíte platit i
provizi bance? Takových otázek je mnoho.

Vladimir Putin:  To je špatně, zvláště pokud se to týká důchodců. Právě padlo rozhodnutí: provizi
nebudou platit důchodci.

P. Zarubin:  Novinky, velké zprávy.

Dmitrij Peskov:  Málem jsme zapomněli na sál. Jdeme, BAM.

I. Vorošilova:  Amurská oblast, město Blagověščensk, „brána“ do Číny. Irina Vorošilová, Amurskaya
Pravda.

Vladimíre Vladimiroviči, to je naše otázka. Příští rok si připomeneme 50 let od začátku stavby století – tak
se nazývala Bajkalsko-amurská magistrála. A teď chápete, jaká nespravedlnost. Dnes je BAM rozdělen
mezi dálnice a silnice Dálného východu a východní Sibiře. Nemyslíte, že je čas vrátit BAM na ruskou
mapu? Navíc dnes pokračujeme v takových stavebních projektech podél BAM: BAM-2, BAM-3 jsou
úžasné projekty, které jsou pro naši zemi v dnešní situaci velmi důležité.

Vladimir Putin:  Vysvětlete prosím, co znamená „návrat na mapu Ruska“? Co to znamená?

I. Vorošilová : Neexistuje žádný BAM. Kdysi tu byla hlavní bajkalsko-amurská trať, byla tam, tohle je
úsek. Později byl rozdělen a v 90. letech odstraněn. Dnes je BAM obecně rozdělen: část trasy BAM patří
Východosibiřské cestě, část Dálnému východu. Žádná taková oblast neexistuje. A nyní Bamovskoye
Commonwealth - existuje organizace, která zahrnuje stovky tisíc lidí z postsovětského prostoru - navrhuje
vytvořit Bajkalsko-Amurskou železnici z Taishetu do Sovgavanu jako součást Russian Railways OJSC.
Veteráni BAM věří, že to urychlí realizaci projektů BAM-2 a BAM-3 a nastartuje výstavbu nových železnic
na východě země.

V. Putin:  Víte, abych byl upřímný, nikdy jsem tomu nevěnoval pozornost, to je poprvé, co slyším, že
existuje takový problém, že je rozdělen mezi různé úseky silnice. Koneckonců, to vše, tak či onak, stále
patří ruským drahám JSC. Ale Oleg Valentinovič [Belozerov], šéf ruských drah, mi nikdy neřekl, že takový
problém existuje. Ale přesto s ním budu mluvit, budu mluvit s ministrem Saveljevem a budu mluvit s
Olegem, pokud si myslí, že je třeba se sjednotit, tak ať se spojí, nejsem proti.

I. Vorošilová:  Naopak vyzdvihněte BAM, hlavní linii Bajkal-Amur.
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Vladimir Putin:  Chápu, že je nutné vytvořit jednu linii, jak jste řekl, od Taishetu po Sovgavan.

I. Vorošilová:  To zahrnuje financování a projekty – vše najednou.

V. Putin:  Chápu, ale to by měly iniciovat samotné ruské dráhy nebo ministerstvo dopravy. Nikdo nikdy
tuto otázku nevznesl. Prosím, budu s nimi mluvit: budu mluvit s ministrem Saveljevem a budu mluvit s
šéfem ruských drah JSC. Ale jestli to má smysl, ať to dělají, nikdy jsem proti tomu nic nenamítal. To je
poprvé, co slyším, že něco takového existuje.

Pomůže to nové výstavbě? Také opravdu nechápu, jak to může pomoci při stavbě. Tam mají neustále,
omluvte ty špatné mravy, „struháky“ o tom, kdo, kolik a kdo bude stavět, za jakých podmínek. To dělá
vicepremiér Khusnullin. Obecně jsem si vědom toho, co se děje. Doufám, že práce půjde dál a dál.

I ona je v těžkých podmínkách, ale všech cílů bude dosaženo. Rozhodně vám slibuji, že se na to
podívám. Je to poprvé, co slyším, že takový problém existuje, zejména proto, že pokud pochází od členů
BAM, musíme k němu přistupovat s respektem. Určitě se podíváme. A samozřejmě bychom měli patřičně
oslavit 50. výročí BAM.

Tady je BRICS, Tatarstán. co máme?

A. Khalilulov:  Arthur Khalilulov, Tatar-inform.

Vladimir Vladimirovič, jak víme, BRICS se bude konat v Kazani. V tomto ohledu mám dvě otázky.

Zaprvé, jaký dopad bude mít summit na změnu světového řádu založeného na takzvaných pravidlech,
především těch západních, jak rozumíme, že?

A druhá otázka: souvisí výběr Kazaně s tím, že hlavní město Tatarstánu se v poslední době stalo jakýmsi
diplomatickým uzlem ve vztazích s východními zeměmi a zeměmi muslimského světa?

Díky moc.

V. Putin:  Ne, je to prostě dáno tím, že se Tatarstán dobře rozvíjí a Kazaň je jedním z nejlepších příkladů
takového vývoje. Podmínky jsou dobré. Jak bývalý prezident, tak současný Minnikhanov fungují dobře,
vidíme výsledky.

Pamatuji si, že jsme s Mintimerem Šaripovičem [Shaimiev] znovu přišli, šli jsme do domů. Víte, co mě
tehdy potěšilo? Nedalo se jim říkat domy - byly to opravdu zemljanky. To bylo na počátku roku 2000.
Dugouty v plném slova smyslu. Ale bylo to tak čisté, šli jsme do domu - bylo to čisté, všechno bylo tak
dobře uklizené. Pořád mám ten pocit úcty k lidem, kteří žili v tak skromných podmínkách a udržovali vše
na takové úrovni, víš? Úroveň vnitřní kultury lidí je nejen úžasná, ale vzbuzuje respekt. To ukazuje, a
myslím, že to, co s tím souvisí, je především poměrně sebevědomý vývoj Tatarstánu, hlavního města
Tatarstánu - města Kazaně.

Město je v dobrém stavu, infrastruktura je rozvinutá. Kazaň hostila řadu významných mezinárodních akcí,
sportovních i obecně politických. Přirozeně se stává středem přitažlivosti, pokud dáváte přednost slovu
„hub“ - prosím, hub. Tatarstán je mnohonárodnostní, mnohokonfesní republika, vztahy mezi vyznáními
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jsou správně vybudované, v zásadě dobrý příklad pro celou zemi. A s tím souvisí i výběr Kazaně.

No, pokud jde o světový řád založený na pravidlech, taková pravidla ve skutečnosti neexistují. Mění se
každý den v závislosti na aktuální politické situaci a bezprostředních zájmech těch, kdo o ní mluví. Jak
bude tato situace ovlivněna? Ovlivní správným směrem. Ukáže, že na světě je poměrně velké množství
sil, mocných zemí, které chtějí žít ne podle těchto nepsaných pravidel, ale podle pravidel předepsaných v
základních dokumentech, mezi které patří Charta Organizace spojených národů, a ty, které se řídí svými
vlastními zájmy a zájmy svých partnerů. Nikomu nic nevnucují, nevytvářejí žádné vojenské bloky, ale
vytvářejí podmínky pro společný efektivní rozvoj.

Tomu bude věnována práce Ruska jako předsedy BRICS v příštím roce.

P. Zarubin:  Jakými letadly poletíme na tento summit? Vždyť právě letectví dostalo jednu z nejsilnějších
ran západních sankcí a rychle se ukázalo, že naše aerolinky, které jste v minulých letech vy osobně
doslova nutili kupovat ruská letadla, a ony, upřímně řečeno, nebyly dychtivé, jsou nyní jednoduše v řadě
za těmito letadly. Ale zatím létáme hlavně zahraniční a lidé mají obavy, jestli je to bezpečné. Nyní je
jakákoli zpráva o jakémkoli leteckém incidentu vnímána mnohem ostřeji.

Navrhuji nyní uspořádat pro nás videohovor. Maxim Saltykov z Moskvy. Maxime, pokud nás slyšíš, zeptej
se.

M. Saltykov:  Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči! Jmenuji se Maxim, jsem kadet v letecké škole civilního
letectví.

Moje otázka je tato. Co se stane s naším civilním letectvím v současné geopolitické situaci, v kontextu
současných sankcí, jejichž důsledkem je nemožnost našich aerolinií získat západní letadla? Protože
domácí MS-21 a IL-96 se stále certifikují a nedosáhnou v brzké době velkých objemů výroby. A u těch
letadel, která v současnosti létají pro ruské aerolinky, se jejich životnost postupně chýlí ke konci.

V této souvislosti vyvstává další problém. Poměrně malé procento absolventů získává práci v našich
aerolinkách, přestože nás vzdělávací instituce svědomitě a plánovitě připravují na pracovní vykořisťování.

Abych to shrnul: poletíme, Vladimíre Vladimiroviči, a na čem?

Děkuji.

Vladimir Putin:  Budeme, samozřejmě, budeme.

Pokud jde o letadla zahraniční výroby. Ano, skutečně, Pavel [Zarubin] řekl: měli jsme neustálé spory s
našimi společnostmi, které nakupovaly bez omezení - podmínečně bez omezení, ale přesto - podle mého
názoru příliš mnoho letadel zahraniční výroby, a také to argumentovali pochopitelnými úvahami: účinnost
motoru, splnění hlukových požadavků mezinárodních organizací a tak dále – existuje mnoho argumentů.
Ale bylo by lepší věnovat čas vytvoření trhu pro domácí zařízení.

Mluvili jsme o tom celou dobu. Tak či onak se nám podařilo pro vytvoření tohoto trhu něco udělat. Ale
skutečně je naše flotila letadel velmi přetížená, řekl bych, letadly zahraniční výroby. Myslím si, že naše
společnosti postupovaly správně: nereagovaly na protiprávní jednání ze strany leasingových společností.
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Ale proces přesto pokračuje: nikdo nechce přijít o peníze a některá z těchto letadel kupujeme zpět, aby
se stala majetkem ruských leteckých společností.

Ale musíme vyvinout vlastní výrobu letadel. Doufám, že všechny plány, které máme na mysli, a
plánujeme vyrobit přes tisíc letadel do roku 2030, naše vlastní letadla: to je MS-21, to je přestavba
stávajících letadel s našimi domácími motory - PD. Musíme se pustit do výroby dalšího motoru,
výkonnějšího - PD-35 - se silným tahem. To nám umožní zvýšit počet dálkových letadel, včetně Il-96-400.
Ten se mimochodem dostal do provozu již v nákladní verzi - je o téměř 12 metrů delší. Takže musíte
pracovat. Existují příležitosti k realizaci všech našich plánů.

Ještě jednou zopakuji: Doufám, že všechny tyto plány budou realizovány, že specializovaní piloti budou
mít na čem létat a cestující budou mít na čem létat. Ano a samozřejmě se bavíme i o malých letadlech
pro regionální lety.

P. Zarubin:  Sál to vře.

Dmitriji Sergejeviče, prosím.

Dmitrij Peskov:  Ještě jedna otázka z publika. Víte, viděl jsem New York Times. Prosím, dejte mi
mikrofon.

Vladimir Putin:  Ne, dejme nejprve Xinhua a pak New York Times.

Liu Kai:  Dobré odpoledne, Vladimíre Vladimiroviči! Ahoj!

Vladimir Putin:  Dobrý den!

Liu Kai:  Jsem velmi rád, že vám mohu položit otázku. Čínská tisková agentura Xinhua. Jmenuji se Liu
Kai. Dvě otázky pro vás.

První. Jak víme, Rusko převezme příští rok předsednictví BRICS. Jaký je podle vás význam interakce a
koordinace mezi Čínou a Ruskem v BRICS a obecně?

A druhá otázka: jaká jsou vaše očekávání od vývoje čínsko-ruských vztahů v příštím roce?

Děkuji.

Vladimir Putin:  Víme – jen zopakuji, jsem povinen to udělat – naše úroveň interakce s Čínskou lidovou
republikou je bezprecedentně vysoká. Mnohokrát jsme řekli, že doufáme, že v příštím roce dosáhneme
obchodního obratu 200 miliard dolarů. Budeme to mít letos – ne příští rok, ale letos – přes 200 miliard. V
prvním čtvrtletí příštího roku budeme muset udělat nějaké výpočty – myslím, že obchodní obrat bude
220–230 miliard. To už je slušný [ukazatel]. Loni jsme měli nárůst obchodního obratu o 31 procent, letos
to bude 30 procent.

Neustále rozvíjíme naše ekonomické vazby v různých oblastech. Co mě těší, je diverzifikace našich
vztahů. Rozvíjíme vztahy v oblasti infrastruktury, stavíme mosty, silnice, pracujeme společně v high-tech
oblastech – a budeme v tom pokračovat.
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Významný impuls k rozvoji našich vztahů dal během a v důsledku březnové návštěvy předsedy Čínské
lidové republiky pana Xi Jinpinga. Dohodli jsme se, že budeme rozvíjet vztahy v osmi hlavních oblastech.
Příslušné dokumenty byly podepsány. Vlády Ruské federace i Čínské lidové republiky se aktivně podílejí
na realizaci cílů, které jsme s mým přítelem, přítelem naší země, prezidentem Si Ťin-pchingem,
definovali. Práce je intenzivní, stabilní a spolehlivá.

Co se týče BRICS a naší role, ani zde neřeknu nic nového, ale tento vektor sílí, totiž: rusko-čínské vztahy
jsou jedním ze základních garantů stability ve světě.

Vidíme, co se děje kolem Ruska i kolem Číny. Vidíme pokusy Západu přesunout aktivity NATO do Asie a
směrem k Asii, které zjevně přesahují rámec statutárních cílů této organizace – severoatlantického bloku.
Říká se tomu severoatlantický blok – co by měl dělat v Asii? Ne, táhnou se do Asie, tam provokují,
eskalují situaci, vytvářejí nové vojensko-politické bloky s různým složením.

Nebudu to teď opakovat – každý to dobře ví: Čína a já nic takového neděláme. Ano, spolupracujeme – ve
vojenské, ekonomické a humanitární oblasti, ale nevytváříme žádné bloky. A naše přátelství není
namířeno proti třetím zemím – je zaměřeno na prospěch nás samých, ale ne proti nikomu.

To, co vidíme ze Západu, je, že se vždy snaží být přáteli proti někomu. Toto pečlivě sledujeme a budeme
reagovat společně, včas a efektivně. O tom by nikdo neměl pochybovat.

D. Peskov:  A dejte nám New York Times, protože jsme to slíbili.

Vladimir Putin:  Ano, New York Times, prosím.

W. Hopkins:  Valerie Hopkins, New York Times.

Již téměř rok se západních mediálních korespondentů nemůže takových akcí zúčastnit. Jsem velmi rád,
že se můžeme dnes zúčastnit. Děkuji.

Vladimir Putin:  Může za to Peskov. (Smích.) Jsem otevřený člověk s demokratickým přesvědčením a
názory.

V. Hopkins:  Budeme o tom mluvit. Dovolte mi položit otázku v angličtině.

Vladimir Putin:  Prosím.

V. Hopkins (v překladu) :  Můj kolega, korespondent Evan Gershkovich, je ve vězení 37 týdnů a jeho
vazba byla dnes opět prodloužena - bez soudu a vyšetřování. Paul Whelan je stále občanem USA a je ve
vězení už pět let. Představitel ministerstva zahraničí, který se domnívá, že oba muži byli zadrženi
nezákonně, nedávno uvedl, že Moskva odmítla seriózní a rozumnou nabídku vrátit je do Spojených států.

Je to pravda? Proč je nepřivést domů? Možná najít nějaký kompromis s USA, jak přivést tyto muže
domů? Možná by to mohlo ovlivnit zlepšení vztahů mezi Ruskem a Spojenými státy, které jsou nyní v
poměrně složité situaci?

Vladimir Putin:  Řekl jste, že váš kolega pochází z [které] publikace?
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W. Hopkins:  The Wall Street Journal.

V. Putin: [Říkali], že je ve vězení bez soudu a vyšetřování, a zároveň jste zmínil, že jeho vazba byla
prodloužena. Pokud ale byla jeho vazba prodloužena, bylo tak učiněno na základě rozhodnutí soudu.
Takže říkat, že je to bez soudu, je nesprávné.

Co se týče případného vydání těchto občanů do vlasti. Říkáte: "Proč se nevrátí do své vlasti?" Proč by
neměli páchat přestupky na území Ruské federace? Ale to je všechno rétorika. Ale není to tak, že
bychom je odmítli vrátit – neodmítáme, chceme se dohodnout a tyto dohody musí být vzájemně přijatelné
a musí vyhovovat oběma stranám.

Máme v této věci kontakty s našimi americkými partnery a dialog, který o této záležitosti vedeme, není
snadný. Nebudu zabíhat do podrobností, ale obecně se mi zdá, že mluvíme jazykem, kterému si
navzájem rozumí. Doufám, že najdeme řešení. Ale opakuji, americká strana nás musí slyšet a učinit
vhodné rozhodnutí – takové, které bude vyhovovat ruské straně.

Základem těchto rozhodnutí však musí být humanitární ohledy. Tady s tebou naprosto souhlasím.

E. Berezovskaja: Vladimíre Vladimiroviči, téma je sezónní: zima, přišlo chladné počasí, všichni jsou
nemocní - trochu skáčeme z tématu na téma, ale toto je náš formát. Rospotrebnadzor zaznamenává
výskyt chřipky a koronaviru současně. Rekordní letošní nárůst výskytu spalniček je navíc až 300krát
vyšší než loni.

Vladimir Putin:  30krát?

E. Berezovskaya: 300krát více případů.

Vladimir Putin:  Tři sta?

E. Berezovskaya: Ano, spalničky. A zcela rozumně si to naši občané spojují s nedostatkem vakcín.

Píšou nám například z regionu Samara: „V regionu Samara neexistuje žádná vakcína proti spalničkám,
zarděnkám a příušnicím déle než čtyři měsíce.“ A přidám pokračování o lécích: obrovské množství
žádostí našich občanů, kteří potřebují západní léky, které odešly. Ne všechny analogy jsou vhodné,
někdy mají bohužel opačný účinek. Jak se náš farmaceutický průmysl v tomto duchu přizpůsobuje a jak
vše funguje?

Vladimir Putin:  Co se týče imunizačních léků proti spalničkám, příušnicím, zarděnkám, i zde došlo k
technickému selhání a je to politováníhodné. S čím to souvisí? To je kupodivu spojeno s vejcem, protože
surovinou pro výrobu vakcíny proti spalničkám je slepičí vejce. Je nutné, aby byl v dostatečném množství
a v kvalitě požadované pro výrobu zdravotnických prostředků. Jen to nebylo provedeno včas. Toto je
první.

Za druhé, všechna rozhodnutí tam padla, myslím, že v blízké budoucnosti takový problém nebude.

Zmínil jste příušnice a zarděnky.

E. Berezovskaya: Třísložková vakcína.
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Vladimir Putin:  No, tohle je vakcína proti třem typům nemocí najednou. Myslím, že se to vše v nejbližší
době vyřeší. Obecně s očkováním a vakcínami problémy nemáme. To vzniklo, ale v nejbližší době se to
vyřeší - nejdříve.

Za druhé, mimochodem, ve světě je takový nával spalniček, na celém světě se vyskytuje jednou za čtyři
roky. S čím to souvisí? Bohužel je to dáno nízkou proočkovaností v zemích, odkud přicházejí pracovní
migranti, a na Ukrajinu, protože z Ukrajiny se k nám také přistěhovaly miliony lidí. Ale na Ukrajině je
proočkovanost na velmi nízké úrovni a nyní byla pravděpodobně ještě nižší. A to je také skutečný
problém. A navíc naše technická porucha. Doufám, jak mi říkali a říkají naši specialisté, že se to všechno
vyřeší.

Ano, ohledně odchodu řady firem z našeho trhu je to problém. Je pravda, že mezi těmito léky je podle
mého názoru pouze 14 životně důležitých. Ale průmysl aktivně pracuje, žádný dovoz nezastavujeme.
Naše ministerstvo zdravotnictví a vláda tyto problémy vidí, byla vytvořena zvláštní komise pro
nahrazování dovozu a funguje to. A ujišťují mě, že rozumí tomu, co se děje, dělají a nakonec udělají vše
pro to, aby byly zajištěny zájmy lidí, kteří určité drogy potřebují.

Pokud jde o náhradu, ano, stane se, že něco nesedí, musíme to hledat a průmysl musí fungovat a lékaři
na tom musí pracovat. Často se stává čistě psychologicky, že je člověk zvyklý na určitý lék, ale to je
důležité, i psychologie je velmi důležitá. Ať už člověk tomuto léku věří nebo ne, chápu to. Budeme
nakupovat z dovozu a vyrábět sami a objem roste.

P. Zarubin:  Medicína, stav primární péče zůstává žhavým tématem, je mnoho dotazů i z velkých měst
na to, že se nelze dostat ke specializovaným specialistům, že je málo lékařů, sester - existuje záplava
žádostí z měst a obcí.

Říkejme Egoru Perminovovi ze Sverdlovské oblasti, městské vesnici Reftinsky. Egore, pokud nás slyšíš,
zeptej se.

E. Perminov:  Dobrý den, drahý Vladimíre Vladimiroviči!

Jmenuji se Egor, jsem z Sverdlovské oblasti, vesnice Reptinský.

Náš průšvih a problém spočívá ve zdravotnictví, respektive v jeho nedostatku. Úřady se aktivně podílejí
na zlepšování území, ale ne nemocnice – ty jsou v naprostém krachu: nedostatek vybavení, platy
zaměstnanců zůstávají nedostačující, většina renovací je stále sovětská a rozpadá se nám před očima. V
takových podmínkách nemůžeme získat normální lékařskou péči. Žádáme vás, abyste nám pomohli.

Děkuji.

Vladimir Putin:  Odkud to je?

P. Zarubin:  Ze Sverdlovské oblasti.

Vladimir Putin:  Určitě se podívám, co přesně a jaká konkrétní osada.

P. Zarubin:  Vesnice Reftinskij nedaleko Jekatěrinburgu, pokud si pamatuji.
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Vladimir Putin:  Dejte mi to později, já si to teď zapíšu: Refinskij, že?

P. Zarubin:  Ano.

Vladimir Putin:  Máme program modernizace primární zdravotní péče a jsou tam vyčleněny velmi
značné finanční prostředky. Jen aut tam bylo předáno tuším 14 000. Budují se a modernizují stanice první
pomoci. To asi nestačí. A mimochodem určitě prodloužíme, to bude také jedna část budoucího
prezidentského programu, programu modernizace primární zdravotní péče.

P. Zarubin:  Tady jsou právě teď záběry z této [osady].

Vladimir Putin:  Ve skutečnosti se toho udělalo hodně, ale soudě podle toho, co teď vidíme, to zjevně
nestačí. Znovu říkám: rozumíme tomuto problému, není náhoda, že jsme vytvořili speciální program pro
primární zdravotní péči a budeme v něm pokračovat.

Zde je velmi důležité věnovat zvláštní pozornost, samozřejmě - v programu, mimochodem, je to napsáno
- zvláštní pozornost venkovským oblastem, venkovským sídlům. Jde tam o něco více než polovina všech
prostředků vyčleněných na rozvoj primární zdravotní péče. V tom budeme pokračovat. A samozřejmě
budeme pracovat na konkrétním objektu.

Dmitrij Peskov:  Vraťme se znovu k novinářům. Vladimir Vladimirovich, RT je tady. Dejme tomu, protože
jsou úplně na hraně, nikdo si jich nevšimne.

M. Gazdiev:  Děkuji, Dmitriji Sergejeviči.

Vladimir Vladimirovič, televizní kanál Russia Today, Murad Gazdiev.

Tato otázka je obzvláště bolestivá pro nás jako mezinárodní kanál a pro naši zemi jako nadnárodní zemi.
Vladimíre Vladimiroviči, jak hodnotíte rostoucí nacionalismus jak v Rusku, tak ve světě, nejen
nacionalismus, ale i antisemitismus?

Jen podotýkám, že vepředu takový problém není. V našich zákopech, v malinké zemljance, může sedět
Žid, křesťan i muslim a u nich je vše v pořádku. A když cestujete, je to stejné v Rusku a po celém světě, z
nějakého důvodu je to rostoucí problém. Co dělat, Vladimíre Vladimiroviči?

V. Putin:  Víte, poslední výzkum VTsIOM podle mě říká: 96 procent ruských občanů považuje
mezináboženskou a mezietnickou harmonii u nás za obrovskou konkurenční výhodu oproti jiným částem
světa, obrovskou. Tak jak to je.

Děje se tak především proto, že se – nyní z této strany dostanu k tématu našich tradičních hodnot –
obracíme k tradičním hodnotám. A tradiční víry k zachování této situace a vztahů mezi představiteli
různých etnických skupin a náboženství obrovským způsobem přispívají.

Pokud jde o nárůst islamofobie, antisemitismu, rusofobie a dalších projevů tohoto druhu, ano, skutečně k
nim dochází a je zde tendence k růstu. Víte, s čím to podle mě souvisí? Skutečnost, že lidé čelí nějaké
nespravedlnosti.
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Podívejte se, co se děje v Gaze: v celém islámském světě existuje určitá reakce a nárůst počtu lidí, kteří
v tomto ohledu uvažují radikálně. Tento růst je zřejmý, takových lidí přibývá. Není tu nic dobrého, ale
přesto je to výsledek politiky určitých elit a neřešení problémů po celá desetiletí, nedostatku
spravedlivého řešení palestinského problému. Reakce islámského světa a pak růst těchto antiislámských
fobií. Toto je velmi špatné.

V naší zemi, jak jsem již řekl, hraje obrovskou roli přiznání a apel na naše tradiční hodnoty. Přesto není
ani nejméně důležité, abychom prováděli vyváženou domácí politiku a politiku na mezinárodní scéně.
Stále děláme, co můžeme, abychom dosáhli spravedlnosti ve všech těchto oblastech. A myslím, že to
lidé stále oceňují. Proto takovou situaci vytváříme.

No a co se týče rusofobie, tak to je jeden z vektorů boje proti Rusku, jeden ze směrů. Ano, existuje ve
světě. Musíme udělat vše pro to, aby v naší zemi k ničemu takovému nedocházelo, a pokusy o
rozkolísání společnosti zevnitř musíme utlumit v zárodku. To je to, co uděláme.

Je TF1 francouzská společnost?

J. Garro (v překladu) :  Děkuji.

Pane Putine, dlouhodobě jste udržoval kontakty s Emmanuelem Macronem. Řekněte mi, jak dnes
vnímáte Francii a jejího prezidenta? Plánujete s ním nová setkání? O jakých tématech se bude
diskutovat? Jaké jsou podmínky schůzky?

Vladimir Putin:  Ano, měli jsme docela dobré, milé a pracovní vztahy. Jak víte, byl jsem ve Francii, pan
Macron přijel do Ruska. Vždy jsme měli nabitý program týkající se bilaterálních vztahů a mezinárodních
otázek. Jsme připraveni pokračovat v interakci s Francií.

Ale v určitém okamžiku francouzský prezident ukončil vztahy s námi. Nezastavili jsme se, nezastavil jsem
se. Zastavil to. Pokud bude zájem, prosím, jsme připraveni. Žádný zájem - vystačíme si. To je vše, nic tak
neobvyklého zde není. Těmto kontaktům se nevyhýbáme. Pokud s námi nebudou chtít komunikovat
evropské země a zejména prezident Francie, tak ne. Neexistuje žádný soud, jak říkáme. Máme co dělat.
Pokud bude zájem, jsme připraveni.

Prosím, pojďte, oblast Magadan.

Mám jen prosbu: už se tak hlasitě neoznamujme, jinak začne kakofonie a bude těžké to pochopit.

A. Orlov:  Promiň. Ale jak ukazuje praxe, někdy to funguje.

Vladimir Putin:  Ano, pomáhá.

A. Orlov:  Alexander Orlov, Kolyma-plus, Magadan region.

Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči!

Vladimir Putin:  Dobrý den!
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A. Orlov:  Především bych chtěl poznamenat, že Magadan region plně cítí podporu vlády země, zejména
proto, že vidíme realizaci federálních projektů v našem regionu, což má pozitivní vliv na jeho rozvoje,
včetně pozitivního dopadu na postoj našeho obyvatelstva k panu prezidentovi. Včetně mého postoje,
abych byl upřímný. Všichni podporujeme vaše rozhodnutí kandidovat v příštím roce.

Vladimir Putin:  Děkuji.

A. Orlov:  Protože, pokud si pamatuji, vždy jste byli u moci, dalo by se to tak říci.

Vladimir Putin:  Děkuji mnohokrát.

A. Orlov:  Možná bychom měli přejít k otázkám.

První otázka. Komunikace s pevninou je pro náš region velmi důležitá. Navíc málokdo z obyvatel
Dálného východu a Magadanské oblasti – myslím, že kolegové z Dálného východu budou souhlasit –
tráví dovolenou ve svém regionu, tedy doma.

Zde vznikají obtíže. Magadan má tři dotované destinace: Petropavlovsk-Kamčatskij, Blagoveščensk a
Moskva. Ale tak důležité destinace jako Chabarovsk, který je nedaleko, a Novosibirsk, nejsou zahrnuty
do dotací. Kvůli tomu může jedna cesta do konečného bodu trvat déle než jeden den a navíc vás může
těžce narazit do kapsy, protože dostat se do Moskvy je mnohem levnější než do sousedního
Chabarovsku.

Pro obyvatele regionu Magadan, jako, řekněme, já, kteří nemají děti ani postižení, kteří již překročili věk
kvůli výhodám - to je vše, už je mi 22, nemůžu létat jako nadějný mladý člověk.

Vladimir Putin:  Mít děti.

A. Orlov:  Souhlasím s vámi. Pracuji na tom.

Vladimir Putin:  Toto je způsob, jak vyřešit problém a získat přístup k paušálním tarifům.

A. Orlov:  Ano. Ale máme tarify Dálného východu.

Vladimir Putin:  Jste tak mladý, energický, pohledný mladý muž. Tak co děláš?

A. Orlov : Je možné rozšířit seznam dotovaných destinací pro obyvatele Dálného východu za
předpokladu, že to může pomoci a rozvíjet cestovní ruch v našem regionu? Létat po Dálném východě s
dotacemi. Toto je první otázka.

A ten druhý. Myslím, že každý, kdo je z Dálného severu, z Dálného východu, ví, že k platům dostáváme i
severské bonusy, to není pro nikoho tajemství. V každém regionu je maximálního koeficientu dosaženo
svým vlastním způsobem. Obecně ale platí, že abyste získali maximum, musíte pracovat zhruba pět let.
Háček je tedy v tom, že my, lidé, kteří se narodili a pracujeme na Dálném východě, si stejně tak spolu s
navštěvujícími specialisty tento koeficient vyděláváme, aniž bychom ho hned dostávali. Je možné vrátit
vyúčtování, které bylo na místě? To znamená, že dříve ti, kteří se narodili na Dálném východě a Dálném
severu, dostávali všechny koeficienty najednou. Je možné tuto účtenku vrátit?



41/63

Děkuji.

Vladimir Putin:  Víte, otázka je jasná. Projednává se to ve vládě a já bych to udělal. Nečekal bych na
termín průchodu, ubytování, práce. Tím by se zajistili lidé na Dálném východě, což je pro zemi výhodné a
pro Rusko nezbytné. To je otázka rozpočtového zabezpečení a možnosti federálního rozpočtu. Ale
budeme o tom přemýšlet. A znovu požádám vládu, aby to vrátila na pořad jednání.

K paušálním tarifům chci především říci, že dojde k jejich prodloužení. Obvykle se tak děje na konci roku,
po mých konzultacích s Aeroflotem, především s dalšími firmami, s ministerstvem dopravy. Paušální tarif
určitě prodloužíme.

Samozřejmě tě chápu, bylo by fajn je rozšířit. Jde také o pouhé dodatečné rozpočtové financování.
Podívejme se, ano? Ale my to prodloužíme, to je jisté.

I když chápu, že tamní kraj je kolosální, je prostě uchvacující. Dálný východ je zcela samostatný svět. A
tam samozřejmě není snadné se pohybovat ani na tak dlouhé vzdálenosti, chápu. Uvidíme, ano?

Díky moc.

Vladimir Putin:  Velký Novgorod.

Dívka vzala [plakát], jako by s tím neměla nic společného. (Smích.) Překvapilo mě to.

N. Khmeleva:  Poprvé jsem měl štěstí.

Natalya Khmeleva, novgorodská regionální televize.

Máme dotaz ze zdravotnictví. V našem regionu se situace v posledních letech zlepšuje: nakupuje se
vybavení, přijímají se i opatření na podporu mladých odborníků. Klíčovou, velmi významnou část
úmrtnosti však přesto tvoří kardiovaskulární onemocnění.

V souvislosti s tím máme také otázku ohledně federálního programu: snad je možné vytvořit federální
program pro výstavbu kardiocentrů v regionech? V našem regionu by to bylo velmi užitečné. Myslím, že
by nás podpořily i ostatní kraje, ale bez federální pomoci to bohužel nezvládneme.

Děkuji.

Vladimir Putin:  Děkuji.

Budu samozřejmě mluvit s Andrejem Nikitinem, s guvernérem a s ministerstvem zdravotnictví. Nevím,
zda je nutné vytvořit samostatný program speciálně pro kardio. Ano, máme samostatný program pro
nádorová onemocnění a funguje dobře. Kardio je skutečně jedním z problémů a jednou z příčin vysoké
úmrtnosti, cévních, kardiovaskulárních onemocnění. Určitě se podíváme. První, co je ale potřeba udělat,
je samozřejmě rozšířit program související s rozvojem primární zdravotní péče. A možná by měl existovat
samostatný směr, který by zajistil zachování zdraví lidí ve známém riziku, včasnou identifikaci, lékařské
vyšetření a následné rozhodování. Uvidíme. Ministerstvo zdravotnictví se velmi intenzivně zabývá
srdečními chorobami. Podle mě se počet mrtvých snižuje.



42/63

Slyšel jsem, co jsi řekl. Uvidíme.

D. Peskov:  Alexander Gamov, Komsomolskaja pravda.

Vladimir Putin:  Prosím.

A. Gamov:  Děkuji mnohokrát! Alexander Gamov, rozhlasová stránka a noviny „Komsomolskaja Pravda“.

Velice vám děkuji za podporu iniciativy vojenského velitele Serjozy Zenina, který je nyní na Donbasu.
Navrhl využít autoritu, znalosti, zkušenosti a činy příslušníků Severního vojenského okruhu pro mírové
účely, chci říct, aby se to neztratilo v práci, která se dělá pro výchovu naší mládeže, našich dětí, k
vlastenectví. vzdělání.

Moje otázka je tato. První. Proč jsme podle vás, Vladimíre Vladimiroviči, potřebovali novou učebnici
dějepisu? Vždyť dějiny se hýbou samy, v čem se liší od historie, jakou učebnici k ní vymyslíme?

Druhý. Příští rok vy a já oslavíme 80. výročí úplného zrušení obléhání Leningradu, 10 let od události, kdy
Krym doplul do svého rodného přístavu, jak jste řekl. V roce 2025 - 80 let vítězství ve Velké vlastenecké
válce. A zde je to, co každá z těchto událostí znamená pro vás osobně, na osobní úrovni.

No, mimochodem, když mi dali mikrofon. V roce 2025 bude Komsomolskaja pravda 100 let a my vás
zveme na výročí. A možná můžete říct Dmitriji Sergejevičovi, aby to zařadil do plánu, a my se na vás
budeme těšit.

Děkuji.

Vladimir Putin:  Děkuji za pozvání. 2025 ještě není tak brzy.

A. Gamov:  Nedaleko.

Vladimir Putin:  No, z historického hlediska, ale v životě člověka je to značná doba. Ale pokusím se, dá-
li Bůh, vše bude v pořádku.

Ohledně vámi zmíněných výročí. Myslím, že to není pro mě – má to velký morální a etický význam pro
celý ruský lid, dokonce i pro všechny národy bývalého Sovětského svazu. A pro téměř každou ruskou
rodinu to má také osobní rozměr. Například na hřbitově Piskarevskoye v Petrohradě, jak víte, leží v
hromadném hrobě můj starší bratr, kterého jsem samozřejmě nikdy neviděl, protože se narodil mnohem
později, ale i tak mi osobně na tom záleží. osobně plánovat.

První část – o čem je?

A. Gamov:  Jednoduše jsem vám jménem Komsomolskaja Pravda poděkoval za podporu Serjoze
Zenina, slavného vojenského zpravodaje Všeruské státní televizní a rozhlasové společnosti, který je nyní
na Donbasu. A řekl, že tento kapitál, tihle chlapi, bojovníci SVO, by měli být využiti k mírovým účelům,
aby chodili do škol. Pamatuji si, že jsme měli vojenského velitele, účastníka Velké vlastenecké války,
zosobňoval celý státní program vlastenecké výchovy.

Děkuji.
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Vladimir Putin:  Už jsem to řekl, není co dodat. Války vyhrávají učitelé a vzdělání – zejména těch, kteří
se přímo účastnili bojů, riskovali vlastní životy, bojovali za svou vlast – má zvláštní význam.

Studoval jsem na právnické fakultě v Leningradu, měli jsme učitele, kteří se účastnili Velké vlastenecké
války, byli jsme pozorní a se zvláštním respektem k tomu, co říkali a jak se chovali. Toto je nejlepší
příklad. Kluky proto samozřejmě využijeme.

P. Zarubin:  Úplně novinka pro tiskovou konferenci a „přímé linky“...

Dmitrij Peskov:  Omlouvám se. ( Na adresu A. Gamova .) Ptal jsem se také na učebnici.

Vladimir Putin:  Ano, o učebnici. Je jasné, proč nová učebnice.

A. Gamov:  Ano, proč potřebujeme novou učebnici dějepisu?

V. Putin:  Rozumím, no, bylo více než 60 verzí, podle mě bylo 65 učebnic a v mnoha učebnicích to bude
jasné pro ruské publikum... Teď jsme mluvili jen o našich výročích spojených s Velké vlastenecké války v
tom včetně: v mnoha učebnicích bylo všechno, včetně důležitosti druhé fronty, otevření druhé fronty, ale o
významu bitvy u Stalingradu nebylo řečeno nic nebo téměř nic. Je to normální?

Samozřejmě potřebujeme nějakou základní státní verzi, která by měla být sdělena všem, kdo čtou tuto
učebnici. Protože, jak víte, dnes dítě, zítra občan. To je nesmírně důležité. Proto ano, učebnice byla
potřeba.

Mimochodem, vím, že se objevují otázky a dokonce i kritika - to je normální. Nechte vědeckou komunitu a
pedagogickou komunitu společně - mimochodem a se zapojením rodičovské komunity - o tom přemýšlet,
rozvíjet to, provést nějaké změny s přihlédnutím k realitě dneška, s přihlédnutím k měkké, benevolentní a
laskavé přístup ke všem složitostem historické povahy v naší historické zemi a my jsme, stejně jako v
historii každé země, měli dost vnitřních problémů. Proto k tomu musíte přistupovat velmi inteligentně a
laskavě. Ale všechny tyto učebnice musí odpovídat pravdě, musí být pravdivé a ne sloužit zájmům
někoho jiného,   jako jsme to dělali my.

P. Zarubin:  Tak to je určitě novinka pro „přímé linky“ a tiskové konference – lidé si prakticky přestali
stěžovat na stav celoruských silnic, dokonce si je pochvalují.

Velmi brzy očekáváme otevření dálnice Moskva-Kazaň, pak budeme pokračovat v její výstavbě. Obchvat
Rostova na Donu a trasa do Petrohradu již byly vybudovány – obecně se toho skutečně udělalo hodně.

Ale lidé se ptají na nové zpoplatněné silnice: proč je to tak drahé, proč jsou ceny za cestování po nich tak
vysoké? Voláme Sergeji Viktoroviče z Moskvy.

Sergeji Viktoroviči, položte otázku.

S. Gvozdev-Karelin:  Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči! Jmenuji se Sergej Viktorovič a jsem z Moskvy.

Můj dotaz se týká tarifů za cestování po dlouho očekávané dálnici M-12 Moskva-Kazaň. Tarif na nedávno
otevřeném úseku této trasy pro osobní automobil je nyní v průměru sedm rublů na kilometr a náklady na
cestu z Moskvy do Kazaně se odhadují na zhruba šest tisíc rublů, což je samozřejmě velmi drahé.
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většina motoristů. Před rokem Avtodor uváděl číslo čtyři rubly na kilometr a náklady na cestu na celou
trasu Moskva-Kazaň od tří do čtyř tisíc rublů – myslím, že rozumné.

Vladimíre Vladimiroviči, zvažte prosím možnost instruovat příslušná oddělení, aby přezkoumala tarify pro
cestování na M-12 směrem dolů, aby se staly dostupnými pro širokou škálu motoristů. Děkuji mnohokrát.

Vladimir Putin:  Sergej Viktorovič, že?

S. Gvozdev-Karelin:  Ano.

V. Putin:  Sergeji Viktoroviči, abych byl upřímný, nevím, odkud toto číslo pochází - šest tisíc, Moskva -
Kazaň? Už je to veřejné...

S. Gvozdev-Karelin:  Podívejte, 2800 - Moskva - Arzamas, vynásobte dvěma, dostaneme 5600 -
Moskva - Kazaň.

Vladimir Putin:  Možná ne každý web bude mít stejnou cenu. Protože vím, že to číslo by mělo být, no,
ne čtyři – 4,5 tisíce. Zkontroluji. Zdá se mi, že taková přímá aritmetika tady nemusí moc fungovat.
Prověřím to, Sergeji Viktoroviči. Slibuji. Určitě se podívám.

S. Gvozdev-Karelin:  Děkuji.

Podívejte se, dostat se na Krym nyní stojí méně než čtyři tisíce rublů, ačkoli cesta na Krym není příliš
blízko. Do Petrohradu – necelé čtyři tisíce rublů. Proto bych si tak nějak přál, aby Kazaň nebyla mezi
těmito destinacemi výjimkou.

Vladimir Putin:  Je tak dobře, že se Moskvané starají o Kazaň. Vidíte, všechno se u nás harmonicky
vyvíjí.

S. Gvozdev-Karelin:  S Kazani je hodně spojeno, takže je tu taková obava.

Vladimir Putin:  Ale opakuji, moc nerozumím tomu, proč vzniklo šest tisíc, protože čtyři byly ve
skutečnosti slíbeny.

S. Gvozdev-Karelin:  Řekl jsem asi šest tisíc, omlouvám se.

Vladimir Putin:  Rozumím. Podle mých údajů by to nemělo být více než čtyři a půl. Určitě se na to
podívám, Sergeji Viktoroviči.

S. Gvozdev-Karelin:  Dobře, děkuji mnohokrát.

V. Putin:  A tak obecně platí, že zpoplatněné silnice mohou být zpoplatněny pouze tehdy, když existují
alternativní trasy, podle zákona. Proto vždy existuje možnost neplatit, ale cestovat zdarma, ale existují
potíže.

Silničáři   se ale přesto snaží zajistit, aby nedocházelo k nadměrné finanční zátěži. Ve stejné Kazani, jak
jste se zmínil, tam podle mého názoru byl nyní postaven most na jih od Kazaně a dosud fungoval přívoz.
Trajekt stál 300 rublů a cesta přes most bude stát asi 260–270 rublů, trochu, ale levněji. Rozhodně budu
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silničáře a příslušné služby povzbuzovat, aby to v budoucnu dělali. Ale zkontroluji Moskva - Kazaň.

E. Berezovskaja:  Vladimir Vladimirovič, protože už mluvíme o silnicích. Když jsme byli s Pavlem na
cestě na program, nešlo si toho nevšimnout – zácpy, dopravní špička, obrovské množství čínských aut,
prostě opravdová expanze. Odborníci říkají, že doslova 60 procent našeho trhu, dalo by se říci, zajaly
čínské automobily. Nejen, že nejsou levné, ale ty naše se jim obecně vyrovnají. Mnoho občanů píše a
pokládá zcela rozumnou otázku: proč letěla cenovka výrobků AvtoVAZ do vesmíru?

Vladimir Putin:  Podle mě neletěl do vesmíru, ze 40 procent.

P. Zarubin: No, už prakticky žádná auta takové střední třídy, do milionu rublů, nejsou, prakticky se nedá
nic sehnat.

Vladimir Putin:  Souhlasím, ano. Ale 40 procent je taky hodně, chápu.

No, co to s tím má společného? Zdá se mi, že zde nemusím vysvětlovat a všem je vše jasné, ale přesto
to řeknu, pokud existuje taková otázka.

Samozřejmě, když evropské značky opustily Rusko - evropské, japonské, jihokorejské - vyvstalo několik
otázek. A samozřejmě odešli s komponentami. Vyvstala otázka rozvoje naší vlastní základny. AvtoVAZ,
musím říci, spravuje množství, ale čím více [produktů] bude, tím nižší bude cena.

Určité náklady jsou stále spojeny s tím, že výrobce tak či onak extrahuje tytéž dovážené komponenty, ale
za jinou cenu, což vede k vyšším cenám. Navíc je tu také malé množství: čím více, tím levnější. AvtoVAZ
jde touto cestou. Doufám, že to povede ke snížení cen. Nejdůležitější je ale vytvářet si vlastní platformy a
rozvíjet je. AvtoVAZ a další výrobci to dělají. Chce to čas. Opravdu chci doufat, dokonce jsem si jistý, že
se to stane a ceny půjdou dolů.

A druhým velmi důležitým úkolem je vytvořit si vlastní komponentovou základnu, protože jsme
„důvěřovali“ našim takzvaným partnerům a toto odvětví autokomponentů je prakticky úplně ztraceno,
takže jej musíme znovu vytvořit. Ministerstvo průmyslu a obchodu se tím zabývá, problém se řeší. Víte,
snažím se mluvit velmi opatrně.

E. Berezovskaya:  Nedělejte si naděje.

V. Putin: Ano, protože říkáte zítra, ale zítra na to nemají čas, řeknou: tady, řekl, slíbil a oni to neudělali.
Ale ujišťuji vás, že ministerstvo průmyslu a obchodu na tom velmi aktivně pracuje a výrobci na tom
aktivně pracují. Jsem přesvědčen, že dosáhnou výsledků.

P. Zarubin:  Ale LADA Granta se stále zdá být levnější než milion.

E. Berezovskaya:  Můžete to najít.

Vladimir Putin:  Ale růst je stále 40 procent.

E. Berezovskaya:  Vidíte, všichni tady chtějí jen řídit Aurus, bylo několik zpráv.
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V. Putin:  „Aurus“ je velmi drahý, ale vyrábí se také ve velmi malých množstvích. Nyní dokonce začali
vyrábět v zahraničí, začali vyrábět v Emirátech, kde se Aurus montuje. Naši přátelé v Emirátech toto auto
milují spolu s ostatními výrobci. Máme celou řadu Aurusů: limuzíny, sedany, džípy a bude tam i autobus.

Tohle všechno tam je, ale je potřeba to začít, nakonec sériově vyrábět a pak půjde cena hned dolů. Ale to
chce čas. V každém případě víte, co bych chtěl zdůraznit: ti, kteří si mysleli, že se u nás všechno zhroutí,
jsou myslím zklamaní. Nic se nezhroutilo.

Pokud jde o čínská auta, naši čínští přátelé vědí, co se děje. To je typické nejen pro Rusko. Čínští výrobci
jsou velmi aktivní na světových trzích a již začali vytlačovat evropské výrobce, a to i na evropském trhu.
Automobilová města v Německu – podívejte se, co se tam děje: situace se tam, bohužel pro ně, zhoršuje.

Přichází další a další, stále více se prodává elektromobilů a tak dále. Otevírají se tam americké továrny.
Není jasné, kde jsou zájmy evropských, zejména německých výrobců. Kdysi, před několika lety, byl ve
Spojených státech zahájen útok proti Volkswagenu. No a co? Škoda byla kolosální. Jak tedy vláda chrání
automobilky? Tradičně silné německé, evropské automobilky obecně? V žádném případě. Nechali je tam,
aby se staraly samy o sebe, a to je vše.

A čínská vláda pracuje – pracuje aktivně, podporuje své automobilky a vytlačují Evropany z trhu. To se
děje nejen v Rusku. A ještě ta cena. A kvalita roste. A cena-kvalita stále dává našim automobilovým
nadšencům možnost vybrat si, co chtějí. Budeme pracovat, budeme pracovat všichni společně.

Mladík přímo naproti mně zvedl ruku. Prosím.

A. Klimenyuk: Andrey Klimenyuk, Státní televizní a rozhlasová společnost Slavia, Novgorodská oblast,
Velký Novgorod.

Moje otázka se týká komplexu energetické sítě v regionu. Elektrické vedení postavené v poválečných
letech od té doby velmi zastaralo. Míra opotřebení elektrického vedení je nyní asi 70 procent. Při
sebemenším sněžení mohou celé oblasti, kde žijí tisíce obyvatel Novgorodské oblasti, zůstat bez
elektřiny. Tak tomu bylo v prosinci 2021. Poté bylo několik oblastí dva nebo tři týdny bez elektřiny.

Guvernér Andrei Nikitin vás požádal, abyste pomohli zlepšit spolehlivost energetických sítí. Podpořil jste
jeho odvolání. O šest měsíců později, v létě 2022, byla podepsána dohoda mezi regionální vládou a
společností Rosseti. Plánovali přidělit šest miliard rublů a za tyto peníze plánovali modernizaci
elektrického vedení a nákup potřebného vybavení.

Od té doby uplynul více než rok, ale nic se nezměnilo. Proto bych rád věděl, jak brzy začnou energetici
plnit vaše pokyny a jak brzy bude Novgorodská oblast čekat na obnovu komplexu elektrické sítě.

Děkuji.

V. Putin:  Rosseti působí poměrně aktivně po celé zemi. Co přesně bylo plánováno – šest miliard, abych
byl upřímný, nebudu lhát – nevím, co měl Rosseti v plánu. Zjistím to, podívám se a určitě si promluvím s
vedením Rosseti a guvernérem. Budeme se snažit pomáhat a podporovat realizaci těchto plánů.
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Síťová ekonomika v Rusku je obrovská, mám na mysli naše rozsáhlé území. Ale tohle je evropská část a
byly tam chyby. U nás je teď také pořádný sníh, sněhová zátěž je také silná.

Kolik plánovali přidělit - mají plány pro regiony, pro území - zjistím a s Andrejem Nikitinem o tom určitě
budeme mluvit. Budu se snažit pomáhat a podporovat.

Mladý muži, prosím, prosím.

A. Zarubin: Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči!

Jmenuji se Alexander Zarubin. Milionové publikum mě zná jako Alexandra Stonea. Jsem umělcem
Gazprom Media Holding, také rezidentem produkčního centra Insight People, zastupujícího blogosféru.

Nyní se tato oblast velmi silně rozvíjí, zvláště v poslední době nabírá šílenou dynamiku. Otevírají se
různé informace, různé novinky, různé stránky, některé stránky se zavírají. Rád bych slyšel váš názor na
budoucnost naší sféry a na to, co například já osobně mohu udělat pro to, abychom i nadále pracovali,
rozvíjeli se, tvořili, aby naše práce byla zcela transparentní a nebyly pro nás žádné otázky.

Vladimir Putin:  Pokud neexistují žádné otázky, o čem mluvíme? Ale to je volná sféra, je maximálně
demokratizovaná – tady jde hlavně o to, aby do toho stát nezasahoval. Pokud stát do něčeho zasahuje,
řekněte, pokusíme se to napravit. A pokud se vše bude vyvíjet tak, jak uznáte za vhodné, tak Bůh žehnej
všem – budeme nadále vytvářet takovou atmosféru, takové podmínky pro rozvoj blogosféry.

Jediné, co bych si přál, je... Chápeme, že odpovědnost na lidech, kteří v této oblasti pracují, je obrovská,
právě proto, že taková kontrola ze strany státu neexistuje. Ale musíme vycházet z takové podnikové etiky
a zdrženlivosti – víte, co tím myslím. Proto se to týká morálky, etiky, bezpečnosti dětí - je to pochopitelné.
Proto je lepší, když je odborná komunita organizována stejným způsobem jako v oblasti špičkových
technologií a podobně. Ale pokud máte nějaké přání, zformulujte je prosím a my se pokusíme odpovědět.

A. Zarubin:  Nyní je mnoho otázek, obecně odlišných názorů. Je spousta kluků, kteří si velmi rychle
získávají oblibu. A poblíž nejsou žádní lidé, kteří by měli rozsáhlé zkušenosti v životě obecně, s
budováním podnikání, kteří by vám mohli vysvětlit banální věci: jak platit daně, jak zaregistrovat
samostatného podnikatele. Bohužel je v této oblasti mnoho mladých lidí, kteří, jak jste správně
poznamenal, tuto odpovědnost ani necítí. Asi bych byl rád, kdyby většina lidí, kteří se v tomto oboru
pohybují, trochu poradila a nasměrovala a my bychom se pak ke své práci chovali stejně zodpovědně a
tvořili dál.

Děkuji.

Vladimir Putin:  Je dobré mít někoho, na koho se můžete spolehnout a kdo může odborně a
kompetentně poradit. To je mimochodem velmi důležité. Upozorňoval jste na to, co by samozřejmě mělo
být dokonce jednou z priorit státu. Slyšel jsem.

Díky moc.

Dmitrij Peskov:  Možná dáme ještě jeden sálu. No tak, vidím „Svět“ - řekněme „Svět“, koneckonců, toto
je obrovský prostor SNS.



48/63

E. Dashkueva: Děkuji, Dmitriji Sergejeviči.

Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči! Ahoj kolegové!

Elina Dashkueva, MTRK "Mir".

V roce 2024 přechází předsednictví SNS na Rusko. V Biškeku 13. října jste řekl, že Rusko je odhodláno
aktivně pracovat na pokračování, na udržení pokračování autority Commonwealthu. Faktem ale je, že
Moldavsko říká, že může unii opustit, a arménský premiér Nikol Pašinjan v poslední době ignoruje
všechny summity vůdců SNS, EAEU a CSTO.

Jak kritická je pozice Jerevanu pro CSTO? A jak obecně hodnotíte integrační sdružení v postsovětském
prostoru?

Děkuji.

V. Putin:  Všechny naše integrační plány, myslím Rusko, budujeme výhradně na základě dobrovolnosti
všech účastníků tohoto procesu a vzájemné výhodnosti.

Obchodní obrat mezi zeměmi Euroasijského hospodářského společenství neustále roste. Otevření trhů
práce, kapitálu, práce, udržení vzájemné spolupráce, efektivní využití výhody, kterou jsme zdědili ze
sovětských časů v podobě přítomnosti jednotné infrastruktury – dopravy a tak dále, přítomnosti jazyka
mezietnické komunikace – a prezidenta Tokajeva dokonce inicioval vytvoření mezinárodní struktury pro
podporu ruského jazyka, za což jsme velmi vděčni - to vše vytváří podmínky, které zvyšují naši
konkurenceschopnost na světových trzích a přispívají k řešení problémů nejen v ekonomické sféře, ale
jako konečný výsledek v sociální oblasti v růstu blahobytu občanů .

Pokud Moldavsko nechce být účastníkem tohoto procesu, pak je to volba moldavského vedení, budiž.
Moldavsko je jednou z nejchudších zemí Evropy. Ještě nedávno to byla nejchudší země v Evropě. Nyní
toto „čestné“ místo zaujala Ukrajina. Pokud ale nejchudší země v Evropě, která od nás dostává řekněme
stejné energetické zdroje za poměrně nízké ceny, chce následovat příkladu Německa, které nyní získává
energetické zdroje ze Spojených států o 30 procent dráž než dříve od ruského Federace - prosím, pokud
jsou peníze navíc, ať tak udělají. Totéž platí i v jiných oblastech, řekněme na zemědělském trhu: ruský
zemědělský trh je poměrně aktivně využíván zemědělskými výrobci v Moldavsku. Pokud nechtějí,
nemusí. Kam s těmito produkty půjdou?

Vidíte, v Evropě, zdánlivě v zemích, které jsou spojenci Ukrajiny, blokují silnice a nevpouštějí na své
území ukrajinské zemědělské produkty, i když tyto produkty mají být v tranzitu. Zavřeli to a je to. Mají své
zájmy a je tu někdo, kdo za tyto zájmy může bojovat. Kam Moldavané s těmito produkty zamíří?

V určitém okamžiku řekli, že odmítají náš plyn, ale ve skutečnosti neodmítají. Ať si dělají, co chtějí. Pro
nás přítomnost této země v SNS nemá velkou hodnotu, ale jsme připraveni, nevzdáváme se, nikoho
neodstrkáme, chtějí pracovat - jsme rádi, prosím. Pokud nechtějí, je to jejich volba.

Pokud jde o Arménii, probíhají tam složité procesy související s Karabachem, všichni to chápeme. Nebyli
jsme to ale my, kdo opustil Karabach – byla to Arménie, která uznala, že Karabach je součástí
Ázerbájdžánu. Ve skutečnosti to udělali z vlastní iniciativy a my jsme nebyli nijak zvlášť informováni o
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tom, že se taková rozhodnutí připravují. To je prostě konstatování faktu, protože to má své klady i zápory.
To se stalo a vnitropolitické procesy jsou složité. Nemyslím si, že je v zájmu Arménie nějak ukončit své
členství v SNS, Euroasijském hospodářském společenství a CSTO. V konečném důsledku je to stále
volba státu.

Co se týče nepřítomnosti předsedy vlády Arménie na obecných akcích, víme - alespoň jak víme - to
prostě souvisí s některými procesy v Arménii a nesouvisí s touhou či neochotou dále pracovat v těchto
integračních sdruženích. Uvidíme, jak se situace vyvine.

P. Zarubin:  Otázek je hodně. Pojďme zrychlit.

Malí a střední podnikatelé, lidé, kteří také velmi pomohli Rusku přežít ránu sankcí. Pojďme se podívat na
video otázku od Vasilije Babintseva z Iževska.

Vladimir Putin: Dobře.

V. Babincev:  Milý Vladimíre Vladimiroviči, dobré odpoledne!

Jmenuji se Vasily, jsem z Udmurtie a zastupuji značku Bungly Boo!

Vyrábíme oblečení pro dospělé i děti, například takové krásné a stylové overaly, které se maminkám i
dětem moc líbí. Nedávno jsme se stali vítězi soutěže „Poznej naše“ od Agentury pro strategické iniciativy
a získali jsme ceny, které jsme tolik potřebovali pro propagaci na tržištích, což nám umožnilo zvýšit náš
obrat. Takříkajíc jsme měli štěstí, že jsme dostali potřebné ceny.

Další příklad mám od kolegů v obchodě - jedná se o firmu Splav, vyrábí turistické oblečení a zahájením
speciálního provozu dokázali zvýšit tržby díky vzniku nové kategorie spotřebitelů - armády a
mobilizováno. Opět můžeme říci, že to byla šťastná náhoda.

Mám otázku. Dokážeme v moderní realitě vytvořit takovou systémovou podporu tuzemským značkám a
podnikatelům, aby jejich rozvoj nebyl jen otázkou štěstí?

Vladimir Putin:  Podívejte, právě jste řekl, že vám všechno vyšlo, a nejen vám. Tato událost, kterou
mimochodem pořádala Agentura pro strategické iniciativy, společně s VEB a Vnesheconombank je stále
vládní agenturou. I ASI, přestože je Agentura nezávislá, stále funguje a funguje s podporou státu. A to, že
tuto soutěž národních značek pořádali, koneckonců odsouhlasil a podpořil stát.

Tady, na našem domácím trhu, vzrostla přítomnost našich značek o více než 30 procent –   podle mého
názoru o 31 procent. Máte ale pravdu, že tento proces nelze zastavit a musí být systémový.

V tomto ohledu je bezesporu nutné zapojit do této práce nejen federální struktury, ale i ty regionální. Nyní
apeluji na regionální lídry, na své kolegy, musíme to převzít pod kontrolu a všemožně přispět k propagaci
regionálních značek. Víte, tím se náš trh výrazně diverzifikuje, stane se zajímavým, bohatým a
atraktivnějším pro spotřebitele.
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V našich končinách máme být na co hrdí. Zde promluvil jeden z mých kolegů, myslím, z Mordovia a
pozval mě na mordovskou výstavu ve VDNKh. Podívejte se, co se vyrábí v regionech. Toto musíme
prosazovat. Je nutné, aby každý region měl svůj vlastní program práce na podporu malého a středního
podnikání, na podporu a propagaci našich značek.

P. Zarubin:  Všichni nyní velmi pozorně sledujeme vývoj umělé inteligence a musíme přiznat, že mnoho
lidí se toho velmi bojí.

Zde se ptá Arina Dmitrievna z Volgogradské oblasti.

( Ukázka video otázky .)

A. Simonova:  Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči!

Jmenuji se Arina a je mi 8 let. Během lekce nám bylo řečeno, že v budoucnu by člověka mohl nahradit
robot. Co když může nahradit mě, mámu, tátu, prarodiče? Myslíte si, že bychom se robotů měli bát?

E. Berezovskaya:  Vladimíre Vladimiroviči, než stihnete odpovědět, máme další video na toto téma,
velmi působivé. Doporučuji se podívat.

Video otázka:  Vladimir Vladimirovich, ahoj!

Jsem student a studuji na St. Petersburg State University. Chci se zeptat: je pravda, že máte mnoho
dvojníků?

A ještě něco: jak vnímáte nebezpečí, která do našich životů přináší umělá inteligence a neuronové sítě?
Děkuji.

E. Berezovskaja:  Občan z Petrohradu se nepředstavil.

V. Putin:  Ano. Vidím, že jsi možná jako já a mluvíš mým hlasem, ale pomyslel jsem si a rozhodl jsem se,
že jen jeden člověk by měl vypadat jako já a mluvit mým hlasem. A tou osobou budu já. Takhle kdysi
vtipkoval jeden z našich vedoucích.

Co se týče umělé inteligence... Ano, tohle je mimochodem můj první dvojník.

A odpověď na otázku Ariny Dmitrievny. Arino, jednu věc ti můžu říct naprosto jistě, tohle si pamatuješ:
nikdo nemůže nahradit babičku, je nemožné ji nahradit.

Umělá inteligence: máme se jí bát? Zabránit rozvoji umělé inteligence, včetně superinteligence, která
začne cítit, která rozlišuje pachy, která získá kognitivní schopnosti, která se sama rozvine – tomu prostě
nelze zabránit, rozvoji nelze zabránit. To znamená, že musíme vést, v každém případě musíme udělat
vše pro to, abychom mohli být jedním z lídrů v tomto směru. Ale nikdo neví, jak to skončí. Taková je
realita, alespoň dnešní.

Ano, můžeme nyní mluvit o možných omezeních, o sebeomezeních, můžeme a měli bychom mluvit o
nutnosti se nějak dohodnout mezi vůdci, aby se nevytvářely podmínky, které by mohly vést k nějakému
nebezpečí pro lidstvo.
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Kdysi, když se jaderná energie změnila v jadernou bombu a oni si uvědomili, že hrozba pro ty, kdo tyto
zbraně vlastní, roste, pak začali vyjednávat. Tato hrozba a poškození se stávají nepřijatelné. Začali jsme
vyjednávat. Totéž se pravděpodobně stane s umělou inteligencí: až si lídři tohoto směru vývoje uvědomí,
že se rýsují nějaké hrozby, pak pravděpodobně začnou vyjednávat, ale předtím je nepravděpodobné, že
dojde k nějakým skutečným dohodám. Ale samozřejmě na to musíme myslet už dnes.

Dmitrij Peskov:  Vraťme se k novinářům v sále.

Vladimir Putin:  Prosím.

D. Peskov:  Vladimíre Vladimiroviči, navrhuji zde dvě otázky. Dejte RIA Novosti [mikrofon] a pak –
Republika srbská, naši přátelé.

E. Glushakova:  Dobré odpoledne! Elena Glushakova, RIA Novosti.

Obecně se na velké agendě hodně mluví jak o Severním vojenském okruhu, tak o nových regionech.
Dnešní tisková konference v zásadě odráží tento program.

Ale přesto jsou regiony, které nepociťují méně problémů, méně potíží, ale pravděpodobně se o nich méně
mluví a méně zmiňují. Chci mluvit o regionu Belgorod, o regionu Kursk, které jsou pod palbou a žijí ve
velmi obtížných podmínkách.

Mluvili jsme s kolegou z deníku Valujskaja zvezda. Říká, že ostřelování je jejich každodenní život, jejich
obyčejný život.

Dělá se podle vás dost pro to, aby se obyvatelé nějak podporovali, chránili jejich práva, obnovovali se
jejich domovy?

A druhá otázka se týká obchodu, který tam nadále funguje: v Shebekinu, v dalších regionech a okresech
regionu Belgorod, je obrovská továrna, která je pod palbou. Myslíte si, že jim vláda dostatečně pomáhá a
je potřeba tam nadále pracovat a rozvíjet podnikání s ohledem na to, že SVO stále probíhá? Děkuji.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, máme video otázku od podnikatelů ze Shebekina.

Vladimir Putin:  Prosím.

( Ukázka video otázky. )

O. Kositsina:  Oksana Kositsina, ředitelka závodu ve městě Shebekino.

V červnu bylo mnoho podniků v Šebekinu vystaveno teroristickému útoku ukrajinských ozbrojených sil a
bylo značně zničeno.

V této souvislosti bychom Vás rádi požádali a osobně Vás na tento problém upozornili a pomohli s
obnovou formou federálních grantů, které ušetří více než tři tisíce pracovních míst a také obnoví unikátní
výrobu produktů, které jsou v současnosti na seznam sankcí. Vyrábíme je na území Ruské federace,
konkrétně ve městě Shebekino. A také zavést speciální ekonomickou zónu ve městě Šebekino po dobu
nejméně tří až pěti let, aby pomohla produkci zotavit se po teroristickém útoku z Ukrajiny.
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Vladimir Putin:  Odpovím krátce. Myslím si, že by se měly podpořit podmínky zvláštní ekonomické zóny
v Shebekinu, vytvoření takové zóny tam. Požádám vládu, aby co nejdříve předložila návrhy. Je nutné tam
zachovat pracovní místa a v blízké budoucnosti zajistit hospodářské oživení, a to i v této zóně, kterou jste
zmínil.

( Na adresu E. Glushakové .) Možná je to odpověď na vaši otázku.

D. Peskov:  Víte, slíbil jsem Republice srbské...

Vladimir Putin:  Podívejte, vteřinku. Zatímco se ptali, četl jsem jeden z nich zde vlevo na velké
obrazovce – je to důležité. Rodina s dětmi, dvě děti, hypotéka - to dochází... Je pravda, že naše rodinná
hypotéka podle mě brzy končí, platí jen do července příštího roku a vláda teď uvažuje o jejím
prodloužení. Také by samozřejmě vláda měla vycházet z reálných možností federálního rozpočtu, ale
myslím, že je lepší uvažovat směrem k prodloužení této rodinné hypotéky. Minimální záloha je 20 procent
a šest procent ročně. A když jsou tři děti, tak jsem o tom už mluvil a ještě se poskytují dotace, 450 tis.

Proto se nad tím rozhodně musíme zamyslet a rozhodně dám vládě pokyn k přípravě a předkládání
návrhů k těmto otázkám.

D. Peskov:  Pojďme do Republiky srbské a pak do nějakého jiného regionu.

Vladimir Putin:  Ano, dobře, dobře, prosím.

D. Petrovič:  Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči! Jmenuji se Darinka Petrovic, jsem novinářka z
Republiky srbské, Alternativní televize.

Právě jste řekl, jak vážná je situace v celém světě, konflikty vznikají od Ukrajiny až po Blízký východ. To
vše se samozřejmě týká Balkánu a komplikuje již tak velmi složitou a vážnou situaci, zejména v Bosně a
Hercegovině a v Republice srbské.

Víte dobře, jaká je současná politická situace v Bosně, je to de facto západní protektorát. Máme
nelegitimní úřad vysokého představitele. Srbové jsou obviňováni z podpory Ruska, tedy proto, že máme
dobré, bratrské, přátelské vztahy. A jako Rusové jsou prostě naši občané i vedení Republiky srbské
obviňováni z – jak tomu říkají – z rozšiřování tzv. zhoubného ruského vlivu. V Republice srbské zatím
není jediné ruské médium nebo nevládní organizace. Na druhou stranu je tu záplava západních médií a
různých organizací.

Chci se vás zeptat, jak vidíte budoucnost Republiky srbské a celého regionu a jak se k tomu všemu
vyjádříte, pokud máte na mysli, že největší války vždy začaly na Balkáně?

Mám samozřejmě ještě mnoho otázek, ale nebudu ztrácet čas kolegů, necháme to na později, až s vámi
jednoho dne uděláme rozhovor.

Děkuji.
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Vladimir Putin:  Děkuji. Pokusím se také krátce odpovědět. Skutečně známe situaci v Republice srbské,
v Bosně a Hercegovině a naše hodnocení této situace s vaším politickým vedením se zcela shoduje. Toto
je první.

Druhý. Pokud jde o ruská média, ano, je opravdu škoda, že tam nejsou. Nevím, přijímá se tam RT?
Nepřijato, že? Musíme o tom přemýšlet, požádám své kolegy Olega Borisoviče [Dobrodějeva] také z
VGTRK, aby viděli, co lze v tomto směru udělat.

Pokud jde o budoucnost. Lidé, kteří žijí na tomto území, musí určit svou budoucnost. A bez ohledu na to,
jaká rozhodnutí z minulosti nebo ode dneška jsou vnucována těm, kdo žijí na tom či onom území,
nakonec, pokud chceme žít ve vyváženém světě, který bere v úvahu zájmy všech lidí, především těch,
kteří žijí v to či ono území, musí brát v úvahu náladu a plány a aspirace těchto lidí. Naši politiku vůči
tomuto regionu a vůči Bosně a Hercegovině a Republice srbské postavíme právě na těchto principech.

V. Putin: LPR, DPR, prosím, prosím.

E. Murylev:  Vladimíre Vladimiroviči, ahoj!

Vladimir Putin:  Dobrý den!

E. Murylev:  Jmenuji se Evgeniy Murylev, „Lugansk 24“.

Děkuji mnohokrát za vaše slovo. Víte, budu upřímný, přišli jsme bez otázky, protože žádnou otázku
nemáme. Dnes se domnívám, že Luganská lidová republika si nemá absolutně na co a na koho stěžovat.

Právě jsme vám osobně přišli poděkovat za to, že Donbass je dnes součástí Ruské federace. Velké
poděkování vládě za práci, kterou dnes odvádí. Procesy integrace a integrace jsou maximálně
bezbolestné. A zvláštní poděkování patří všem regionálním kuchařům. Odvedli skvělou práci a dnes
pracují dnem i nocí. Naše děti konečně začaly chodit na dětská hřiště. Nové moderní školky a školy.

Děkuji, nízká poklona. Můj stisk ruky vám z celého Donbasu. Děkuji mnohokrát.

Otázka je vlastně malá, jen jedna: kdy navštívit?

Vladimir Putin:  Děkuji mnohokrát. Rád přijedu. Pravda, byl jsem tam bez povšimnutí, ale přesto jsem
Lugansk projížděl a koukal.

Ještě jednou chci zopakovat, co jsem již řekl. Víte, všechno vypadá docela skromně - ne jako v Moskvě.
Moskva, jedno z nejlepších megaměst na světě, se jím dnes určitě stala. Všechno je tu skromné, ale
všechno je tak upravené, čisté a uklizené – to vypovídá o úrovni obecné kultury lidí, kteří tam žijí a
pracují. A není třeba mluvit o charakteru těch, kteří žijí na Donbasu, včetně Luganské lidové republiky:
bojovali tolik let a nevzdali se a vítězí. Jsem si jistý, že vítězství bude naše – společné.

Rád bych vám tedy i těm, kteří žijí na Donbasu, poslal slova vděčnosti a přeji vám hodně úspěchů.

P. Zarubin:  Stále dostáváme obrovské množství dotazů. Pojďme se na to podívat, prosím.

Vladimir Putin:  Počkejte, stojí tam muž.
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M. Minasyan:  Dobrý den!

Jmenuji se Mikael Minasyan, jsem dobrovolník z Doněcké lidové republiky.

Již devět let vždy pomáháme našemu regionu na Donbasu – od samého počátku nepřátelství.

Moji přátelé, dobrovolníci, zemřeli při plnění humanitární mise. Byl jsem také zraněn a viděl jejich smrt na
vlastní oči. Vladimíre Vladimiroviči, každý den jsme na pokraji života a smrti a plníme humanitární misi.
Jezdí k nám dobrovolní kluci z jiných regionů, a když přijdou, dostanou jistou pojistku: když zemřou nebo
se zraní, pak dostanou finanční odškodnění i jejich příbuzní.

Takové pojištění pro obyvatele LPR a DPR v současné době neexistuje, to znamená, že my, když jsme
doma, riskujeme úplně stejně jako kluci z jiných regionů. Proto obrovský požadavek: pokud možno
vyrovnejte práva všech dobrovolníků v našem velkém Rusku.

Vladimir Putin:  Naprosto souhlasím, už jsem mluvil na přibližně stejné téma: všichni by měli mít stejná
práva. Jaký rozdíl pro nás znamená, kde tato osoba žije? A to bez ohledu na to, zda daná osoba byla v
době zranění ruským občanem či nikoli, a ve vašem případě ještě více. A to platí zejména pro
dobrovolníky, kteří na volání svého srdce pomáhají našim dětem a civilistům na těchto územích a riskují
sebe, své zdraví a životy. To se samozřejmě musí udělat. O to se rozhodně budeme snažit. Určitě
zajistím, aby se tomu všemu přizpůsobilo.

M. Minasyan:  Děkuji mnohokrát.

Vladimir Putin:  Děkuji mnohokrát.

P. Zarubin:  Přijímáme obrovské množství hovorů a videohovorů. Jen vteřinku, promiňte, prosím, stále
přicházejí velmi důležité otázky, včetně otázek z vesnic. Podívejme se na další.

Vladimir Putin:  Počkejte. Můžu si vzít chvilku, ne?

P. Zarubin:  Ano, samozřejmě.

V. Putin:  Tady čtu na velké obrazovce: „Kdy budou mikrofinanční organizace zlikvidovány?“ Měli by být
odstraněni?

Ano, je tam pravděpodobně spousta problémů, ale pracují ve svém výklenku a pomáhají mnoha lidem.
Jiná věc je, že pokud zneužívají důvěry lidí nebo dělají něco jiného,   co by dělat neměli, je třeba je přivést
k rozumu – to je pravda.

Dovolte mi, abych vás na to znovu upozornil – již jsem mnohokrát mluvil s našimi příslušnými finančními
úřady – jak tyto mikrofinanční organizace fungují. Podívejme se znovu.

P. Zarubin:  Takže otázka od vesničanů.

Vladimir Putin:  Prosím.

D. Panin:  Milý Vladimíre Vladimiroviči!
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Obrací se na vás Dmitrij Ivanovič Panin, vedoucí podniku AIC Sokol, Don Cossack, region Volgograd,
statek Serebryansky.

V průběhu několika let jsme oživili naši dobytčí farmu a masný a mléčný průmysl. V zásadě nám jde
všechno dobře. Předpokládám, že takové farmy pro 100–200 kusů jsou nejoptimálnější pro rozvoj
masného a mlékárenského průmyslu, do budoucna.

V této souvislosti se nabízí následující otázka: plánuje Ministerstvo zemědělství nějaké nové programy na
podporu takových podniků?

A druhá otázka. Mléko převážíme terénem - strašně těžce, traktory. Chtěl bych se zeptat: snad se
dočkám toho štěstí, až konečně postaví cestu, která nám byla dlouhá léta zaslíbena?

A na závěr: Rád bych pozdravil naše krajany, naše vesnické vojáky. Čekáme na ně s vítězstvím, celá
naše armáda.

Sláva Rusku!

P. Zarubin:  A můžu se ještě zeptat?

Vladimir Putin:  Teď. Odkud to pochází?

P. Zarubin:  To je otázka od nás z Volgogradské oblasti.

A další otázka, která zajímá i vesničany: „Dá se říci, že potravinová bezpečnost pro hlavní typy produktů
v zemi je zajištěna?“

Vladimir Putin:  Nejprve otázka, kterou pokládá Dmitrij Ivanovič.

Za prvé, ministerstvo zemědělství má mnoho programů na podporu zemědělství a stát vyčleňuje spoustu
peněz. Ale samozřejmě bez aktivní, plně oddané práce vesničanů by se nic nestalo. A výsledky jsou
obecně dobré.

Co se týče malých farem, z celkové výše pomoci vyčleněné státem na podporu zemědělství jde 40
procent na podporu zemědělství. Je pravda, že farmářů stále více – teď bych nelhal, ale podle mě 15
procent –   zajišťuje celkový objem zemědělských produktů na tuzemském trhu, to je za prvé hodně.

A za druhé, jejich produkty diverzifikují náš domácí zemědělský trh. A to je velmi dobré.

Chtěl bych apelovat na všechny, kteří pracují na venkově – jak ve velkých podnicích, tak v soukromých
farmách, na zemědělce: Chci vám poděkovat za výsledky letošní práce.

Máme opět jednu z rekordních sklizní – více než 150 milionů tun obilí. Pravda, toto je celkové číslo. Ve
vyčištěné podobě to bude asi 146-lichých milionů tun – to je spolu s tzv. novými územími, která vyrobí
někde mezi pěti a šesti miliony tun. Výsledek je velmi dobrý.
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Zde jsem připomněl vedení MZe v souvislosti s nedostatkem potřebného množství slepičích vajec a
drůbežího masa - je co vytknout. Ale obecně platí, že výsledky práce zemědělského průmyslu, který
samozřejmě i letos fungoval velmi dobře, a tedy i úsilí ministerstva zemědělství si zaslouží schválení a
dobré hodnocení.

Proto je pomoc poskytována speciálně těmto malým podnikům živočišné výroby - existuje řada
programů. Pokud něco chybí, můžeme o tom mluvit dále. Dokonce požádám vedení ministerstva
zemědělství, aby kontaktovalo tento konkrétní podnik a promluvilo. Existují také různé možnosti podpory
takových farem. Je ještě něco, na co je potřeba myslet? Musíte jen použít to, co máte. Ale opakuji a chci,
aby Dmitrij Ivanovič také věděl, že v této práci budeme pokračovat. Také vedení ministerstva se vám
ozve a pohovoří na toto téma.

Ohledně zajištění potravinové bezpečnosti. Dá se s jistotou říci, že potravinová bezpečnost v Rusku je
zajištěna. Existují problémy, které se týkají především semen a široké škály plodin. Je zde na čem
pracovat, v oblasti chovatelství před námi stojí výzvy. My máme seed program, podle mě, do roku 2030 a
ten se realizuje, tento program se realizuje. Na to jsou vyčleněny potřebné finanční prostředky. Toto je
problém, který musíme vyřešit. Řeší se to, ale budeme to řešit definitivně.

E. Berezovskaja:  Vladimíre Vladimiroviči, příští rok je v naší zemi Rok rodiny. Naprosto úžasná
příležitost, abychom si znovu zavzpomínali na naši rodinu a přátele. Jednou jste řekl, že není nic lepšího
než rodina s mnoha dětmi. Letos jsem se sama stala matkou, dceři je dnes přesně šest měsíců.

Vladimir Putin:  Gratuluji.

E. Berezovskaya:  Ale obecně, víte, téma dětí je velmi jemné a jemné. Stává se, že když se žena dozví
o svém těhotenství, stane se, že se z nějakých důležitých, pádných důvodů rozhodne je ukončit. Téma
potratů u nás je nyní velmi horké, trápí naše občany.

Přečtu jen několik výzev z Moskvy: „Žádáme vás, abyste zastavili bakchanálie s potraty. Zákaz
soukromých klinik povede ke zvýšení zátěže veřejných nemocnic, které jsou již nyní nemilosrdně
redukovány kvůli reformám zdravotnictví,“ „Zákaz potratů je přímou cestou k podzemní činnosti lékařů a
zvýšení úmrtnosti. mezi ženami. To je hloupé."

jaká je vaše pozice?

V. Putin:  No, je tam opravdu zákaz?

E. Berezovská:  Ještě ne. Je ale možné, že počet na soukromých klinikách bude klesat...

Vladimir Putin:  Ale proč se mluví o nějakých bakchanaliích a zákazech? Neexistují.

Pokud jde o nějaké zákazy, víte, právě jsem si v této souvislosti vzpomněl na zákazy v oblasti
protialkoholní kampaně. Pamatujeme si, k čemu to vedlo: vedlo to k používání náhradních látek, ke
zvýšení produkce měsíčního svitu a ke zvýšení počtu obětí těchto otrav těmito náhradními látkami. A v
této oblasti, kterou jste právě zmínil a o které nyní mluvíme, je také potřeba jednat velmi opatrně.
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Samozřejmě, že znám postavení církve a církev nemůže mít jiné postavení. Protože církev bojuje o život
každého člověka a má svůj vlastní postoj k otázce potratů - to je pochopitelné. Ale zároveň jsem právě
zmínil smutné výsledky protialkoholní kampaně a to musíme mít na paměti.

Stát má ale zájem na tom, aby se tento demografický problém vyřešil, pokud se ženy poté, co se
dozvěděly o svém těhotenství, rozhodly ve prospěch zachování života dítěte. To je jasná věc. Ale opakuji,
práva a svobody žen musí být také respektovány.

Ale řešení problému především spočívá, jak se mi zdá, minimálně ve dvou oblastech. První je apel na
naše tradiční hodnoty, jednou z nich je samozřejmě velká rodina. Jde o výchovu v tom smyslu, že dítě je
darem od Boha všem: ženám i mužům. A to samozřejmě leží ve sféře materiálního blahobytu.

Mluvili jsme o primární zdravotní péči. Kromě toho se ale určitě musíme věnovat předporodním
poradnám: tam musíme dát všechno do pořádku, je na čem pracovat. Musíme se zamyslet nad tím, jak a
jakým tempem dát do pořádku porodnice krajských nemocnic a poliklinik. Musíme se nad tímto aspektem
věci zamyslet.

A do třetice se musíme zamyslet nad tím, jak dál pracovat na podpoře rodin s dětmi. Patří sem hypotéky,
dotace a další zdokonalování všech nástrojů, které stát v posledních letech v oblasti podpory rodin s
dětmi vyvinul. Toto je zhruba postoj.

D. Peskov:  Navrhuji vrátit se znovu do regionů, k novinářům.

Vidím prostřední řadu "Otočte se na východ." Představte se, ze kterého média jste.

P. Zaitsev:  Dobrý den, Vladimíre Vladimiroviči!

Pavel Zaitsev, veřejnoprávní televize Primorye. Ne tak mladý jako můj kolega z Magadanu, ale doufám,
že ne méně energický.

Vladimir Vladimirovič, „Otočte se na východ“ je globální strategie, o které se diskutovalo dříve, více se
diskutovalo a nyní je systematicky a progresivně implementováno, zejména z ekonomického hlediska.

A už jste se dotkl mnoha problémů, mnoha oblastí: železniční dopravy, letecké dopravy, automobilového
průmyslu a tak dále, což je pro obyvatele Dálného východu velmi znepokojivé. Jedním z hlavních
ukazatelů jsou ale dodávky ruského zemního plynu do spřátelených asijských zemí.

A zmínil jste i plynofikaci. To je také velmi důležitý bod, a to i pro Dálný východ. Jak perspektivní je
asijský trh pro naši zemi? Jaké preference by to mohlo znamenat pro Dálný východ?

A zároveň bych se chtěl zeptat. Mezi mnoha Rusy vyvstává rozumná otázka a na internetových
platformách se s tím opakovaně setkáváme: proč je vzhledem k enormnímu sankčnímu tlaku na Rusko v
současné geopolitické situaci stále jeden z našich nejdůležitějších zdrojů – zemní plyn – dodáván na
Západ, vy? zmíněné Moldavsko, včetně mj. přes Ukrajinu do Evropy?

Nebylo by jednodušší obrátit se na spřátelené partnery v Asii a věnovat pozornost plynofikaci regionů?
Děkuji.
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Vladimir Putin:  Za prvé, zabýváme se plynofikací, už jsem o tom mluvil, mohu to zopakovat. Na
plynárenské sítě je připojeno 450 tisíc domácností, milion k tomu dostal technickou příležitost a v této
práci budeme pokračovat.

Proč dodáváme do Evropy? Gazprom je spolehlivý partner, má smluvní závazky, tyto smluvní závazky
vždy plnil a nyní je plní.

Skutečnost, že Evropa nedostává dostatek plynu, je jejich problém. Kupodivu se snažili svalit vinu na
nás, že něco neprodáváme. To je naprostý nesmysl, protože my jsme neuzavřeli plynovod Jamal-Evropa,
udělalo to Polsko, neuzavřeli jsme druhou větev plynovodu přes území Ukrajiny, udělala to Ukrajina a
nefoukali jsme nahoru Nord Stream 1 a částečně Nord Stream 2“, to s největší pravděpodobností udělali
Američané nebo to udělal někdo jiný na jejich popud, a nejsme to my, kdo neotevírá „Nord Stream 1“,
protože částečně, alespoň z poloviny, jeden potrubí tam funguje - Německo to nedělá. Nedělá to, nechce,
nepotřebuje. Mají tam raketově rostoucí ceny, zavírají se celá průmyslová odvětví: sklářský, chemický a
hutnický průmysl trpí a podle toho trpí vše, co s tím souvisí. Tam jsou skutečné problémy.

S největší pravděpodobností se německá ekonomika dostane do záporných hodnot – malých, ale
záporných. Ale je to jejich rozhodnutí, ne naše. A Gazprom plní všechny své závazky, včetně těch, které
se týkají tranzitu přes území Ukrajiny.

Ale dostáváme i peníze. Samozřejmě, že Ukrajina dostává za tranzit. Je to, jako bychom Ukrajinu
nedodávali – ve skutečnosti spotřebovávají náš plyn, mimochodem.

Víte, jak je tam na Ukrajině zřízena plynárenská síť z dob Sovětského svazu? Existuje vchod do hlavního
plynovodu - toho, který vede do Evropy. Ve skutečnosti, jakmile náš plyn vstoupil na území Ukrajiny,
okamžitě se rozšířil po celé zemi. A to, co Ukrajina přes léto nashromáždila v podzemních zásobnících
plynu na své západní hranici, jde tam, jako by to šlo přímo od Gazpromu, a tím jsou závazky vůči
spotřebitelům splněny.

Za prvé, dnes je to jižní Evropa. Musím říct, proč potřebujeme trestat Maďarsko nebo Slovensko?
Nemáme takový cíl a oni ty peníze vyplácejí pravidelně, a to slušné peníze. Proto jsme nikdy nic nedělali
z politických důvodů a obecně nic dělat nehodláme.

Pokud jde o odbočku na východ. Stalo se to, už jsem mnohokrát řekl, ne kvůli tomu, že se naše situace v
ukrajinském směru zhoršila. Ne. Začali jsme to dělat už dávno. Plynovod Síla Sibiře nebyl vybudován v
souvislosti s Ukrajinou. Začalo se stavět dříve. Proč? Ale protože vidíme trendy ve vývoji světové
ekonomiky. Vznikají nová centra ekonomického růstu – objevuje se tam hlavní spotřebitel. Posíláme je
tam, kde nakupují ropu, plyn a uhlí. Bůh žehnej všem těmto ekonomikám, které spotřebovávají naši
energii a platí nám za to peníze. Uvažujeme o dalším rozšíření dodávek do Číny a uvažujeme o dalších
zemích jako o možných spotřebitelích.

Japonsko se mimochodem neodmítá, bere. Prosím, vezmi to a proboha, ať v tom pokračuje. Nám to
nevadí. V naší Arktidě společnost NOVATEK rozvíjí vztahy mimochodem zatím s některými evropskými
partnery a s asijskými. Čína je tam také přítomna, aktivně pracuje a hodlá v práci pokračovat, to vítáme.
Takže v tomto ohledu je naše situace stabilní a nevychází z politické situace dneška, ale ze základního
zájmu Ruska s orientací na rostoucí světové ekonomické centrum.
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P. Zarubin: Rozhodně nemůžeme nezmínit další téma, které lidi velmi trápí – pracovní migraci. Nyní ve
velkých městech silně sněží a mnozí jsou migrantům vděční (pomohli to odklízet, není pravda, že by sami
šli do práce). Ale mírně řečeno je zde také obava z počtu migrantů a důsledků takové migrace. Některé
regiony dokonce omezují práci migrantů. Co si obecně myslíte o tomto problému?

Vladimir Putin: To není snadný problém. Je to typické pro mnoho zemí světa, i pro nás. Podle různých
odhadů máme přes 10 milionů pracovních migrantů. Ale tady na našem trhu práce, jak jsem řekl na
začátku, je 2,9 procenta nezaměstnanosti, to znamená skoro žádná nezaměstnanost. Na trhu práce však
existují potřeby. To ale neznamená, že musíme za každou cenu a na úkor původního obyvatelstva Ruska
řešit ekonomické problémy a problémy na trhu práce. Je nutné se zde zapojovat? Potřebovat. Nás ale
samozřejmě zajímá především kvalifikovaná pracovní síla. Zdá se také, že se neobejdeme bez méně
kvalifikované pracovní síly, ale potřebujeme v prvé řadě společně s našimi partnery ze zemí, odkud k
nám tito migranti přicházejí, začít pracovat s předstihem. A musím říci, že naši přátelé z těchto zemí jsou
všichni pro otevření ruských škol s ruským jazykem, otevření poboček našich univerzit. Vítáme to a
uděláme pro to maximum. Potřebují a žádají nás, abychom poslali naše učitele, rozšířili tyto programy a
poslali jim učebnice. To je potřeba připravit předem. První.

Druhý. Je nutné, aby všichni migranti bez jakýchkoli pochyb respektovali naše zákony a tradice národů
Ruské federace a příslušné úřady toto dodržování sledovaly a včas reagovaly na jejich porušování.

Třetí. Pro tyto migranty je nutné vytvořit normální lidské podmínky. Zde jsem na nástěnkách a
obrazovkách viděl otázku: kolik peněz utratíme za řešení sociálních otázek pro členy rodin migrantů?
Ano, samozřejmě, chápu citlivost tohoto problému, ale bylo by lepší, kdybychom tyto lidi, tyto děti,
manželky migrantů úplně opustili? V co se to změní? Je pro nás lepší je ovlivnit.

Ano, a tady není všechno tak jednoduché, ani černé, ani bílé. V některých školách máme více dětí
migrantů než místních občanů. Tyto záležitosti je ale potřeba řešit předem, je třeba je připravit, pracovat s
nimi a nepředstírat, že problémy vznikají až teď.

A pravděpodobně potřebujeme speciální orgán, nejen ministerstvo vnitra, který se zabývá technickými
právními otázkami, potřebujeme speciální orgán, který by se na tento problém podíval jako na celek a
rychle by našel řešení každého aspektu tohoto problému. problém.

Je to hodně práce, ale nepochybně musíme být především vedeni a na to chci upozornit představitele
všech směrů a úrovní státní správy - především nás musí vést zájmy místního obyvatelstva - občanů
Ruské federace.

P. Zarubin: Mimochodem, Jekatěrina a já jsme si všimli: bylo mnoho zpráv, bylo na vás mnoho žádostí
od občanů různých evropských zemí, občanů Spojených států, abyste jim vydali ruské občanství.

E. Berezovská: Itálie, Švédsko, Německo. Navíc příběhy popsané lidmi, kteří nás kontaktovali na Přímé
lince, jsou úplně divoké. Například ve Švédsku byla rodina při zahájení SVO jednoduše vystěhována ze
svého domova. Lidé se chtějí vrátit do Ruska a žít tam natrvalo.
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V. Putin: Máme určitá pravidla, existuje právní úprava, která řeší otázky získání ruského občanství. To
jen uvítáme, všichni zákonní občané jiných zemí, kteří se chtějí přestěhovat do Ruska, žít zde, pracovat,
spojit svůj osud s naší zemí, osudem svých dětí.

Snad nedochází k tak masivnímu toku, jako je počet emigrantů, kteří míří do západoevropských zemí,
řekněme z Afriky a Blízkého východu, nebo do Spojených států z Latinské Ameriky. Kvůli tomu se tam
mění a brzy bude měnit etnické složení, nevyhnutelně se změní poměr etnických skupin ve stejných
státech a nárůst latinskoamerické populace je nevyhnutelný, musíme to bedlivě sledovat. Uvítáme ale
pouze kategorii, o které mluvíte, lidi, kteří se k nám vědomě, ani ne z ekonomických důvodů, snaží
přestěhovat, ale my budeme jednat v souladu s naším zákonem.

E. Berezovskaja: Vladimíre Vladimiroviči, překročili jsme hranici čtyř hodin.

Vladimir Putin: Musíme to dokončit.

E. Berezovskaya: Možná bleskový útok?

Vladimir Putin: Udělejme to.

E. Berezovskaya: Kdo jsi snil být jako dítě?

Vladimir Putin: Mluvil jsem o tom. Každý člověk má v různých obdobích svého života jiný postoj k
hodnotám, které ho obklopují. Také jsem chtěl být pilotem. Hlavní věc je, že už když jsem byl na střední
škole, chtěl jsem být skautem, a jak víte, stal jsem se.

P. Zarubin: To je úplně novoroční otázka: co se vám líbí víc – sledě pod kožichem nebo Olivier?

Vladimir Putin: Záleží na tom, co jíte.

E. Berezovskaya: Nejpamátnější dárek od Santa Clause.

V. Putin: Víte, ten nejpamátnější dárek... Myslím, že mnozí v místnosti a ti, kteří nás poslouchají a vidí,
budou souhlasit: největším darem jsou děti a děti našich dětí. Toto je dar od Všemohoucího.

Ano, mimochodem, o dárcích. Nejspíš nás ani netěší dary, které se nám dávají, ale dárky, které dáváme,
protože se na sebe díváme do zrcadla: ach, jaký jsem skvělý člověk. Tím jsem si jist, zejména pro
mužskou část publika, zemi, rozhodně platí, že proces dávání někomu přináší větší potěšení než
přijímání od někoho. I když obojí je hezké.

P. Zarubin: Co byste poradil mladým?

V. Putin: Máme lidovou moudrost, je jich hodně, jednou z nich je „starej se o svou čest od mládí“. Víte, to
je v nejširším slova smyslu. Musíme myslet předem, dnes musíme myslet na to, co bude zítra.

Ale je tu ještě něco, co bych k tomu dodal. Vždy si musíme dávat ambiciózní cíle a cíle. Stanovte si
takové úkoly a cíle, které se zdají možná nedosažitelné. Ale pokud si člověk stanoví takové cíle, vždy
bude bojovat, jít jim vstříc a určitě dosáhne úspěchu.
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E. Berezovskaja: Vladimíre Vladimiroviči, co čtete?

Vladimir Putin: Teď si znovu přečtu trestní zákoník, protože někteří lidé si myslí, že naše tresty jsou
příliš přísné za některé drobné, jak si vaši kolegové myslí, přestupky.

Nemám moc času na čtení. Na nočním stolku v ložnici mám svazek Lermontova. Miluji. Byl to skvělý
mladý muž. Velmi mě zajímá, jak takoví brilantní lidé té doby uvažovali, jaké měli hodnoty a jak to souvisí
s dneškem. A obecně je to skvělý člověk. Baví mě číst.

P. Zarubin: Dmitrij Sergejevič.

Dmitrij Peskov:  Opravdu už jsou to více než čtyři hodiny. Přesto, možná to můžeme shrnout
prostřednictvím komunikace s novináři, Vladimíre Vladimiroviči?

Vladimir Putin: No tak, Burjatsko. Burjati neustupují, vzpomínám si.

E. Elistratová:  Ano, Burjati neutíkají, jak jste řekl.

V. Putin: To jsem neřekl.

E. Elistratová: Ano. Náš hrdina.

Vladimíre Vladimiroviči, ahoj!

Ekaterina Elistratova, Ulan-Ude, Burjatská republika, Tivikom.

Jak víte, v Burjatsku je unikátní centrum orientální medicíny, je to jediné centrum u nás, kde léčí
tradičními i netradičními diagnostickými metodami, orientálními metodami. Nyní tam vyrábějí léky a také
poskytují velkou pomoc účastníkům SVO při rehabilitaci. A já opravdu chci, aby se kapacita rozšířila,
protože poptávka je velká, chci, aby se bojovníci léčili v dostatečném množství, co nejvíce bojovníků tam
prošlo rehabilitací, protože to lidi opravdu postaví na nohy, jsou toho příklady . Proto Vás žádáme, abyste
podpořili vznik nové budovy centra orientální medicíny a dali centru statut výzkumného ústavu. Prosím
podpořte.

Vladimir Putin: Potřebuji jen více specifikací: co přesně, kde.

E. Elistratová:  Centrum orientální medicíny. Je jediný, koho máme.

Vladimir Putin: Dobře, zaznamenal jsem to. Dobře, dobře, dobře.

Dmitrij Peskov:  Vezmeme všechny souřadnice.

Vladimir Putin: Pokusíme se. Vezměte si to prosím. Souhlas.

Jugra.

L. Kurbanová:  Vladimíre Vladimiroviči, ahoj!
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Po srpnovém jednání se členy vlády jste dal pokyn zvážit vytvoření železnice, která by spojovala Ugru se
Sibiří, Jakutskem a Čínou. Jak reálný je podle vás tento projekt a kdy by měli obyvatelé Ugra očekávat
jeho realizaci?

Vladimir Putin: Tento projekt je potřeba. Vláda a ruské železnice JSC zvažují možné varianty. To je vždy
spojeno s investičním programem ruských drah JSC. Nyní je samozřejmě nejvýznamnější rozvoj
východního cvičiště, tam se soustředí veškeré úsilí, ale i tento směr nějak souvisí s řešením velkých
problémů. Nebudu lhát, jen se zeptám Belozerova a Andreje Removiče Bělousova, který na všechny tyto
oblasti prostřednictvím vlády dohlíží. Vraťme se k tomu a podívejme se na to znovu, dobře?

No tak, Sibiř.

E. Belyaeva:  Dobré odpoledne!

Elena Belyaeva, státní televizní a rozhlasová společnost „Irtysh“, „Vesti Omsk“.

Dnes jsme již mluvili o odbočce na východ. Ano, je jasné, že nyní máme určitý ekonomický zájem a
region Omsk se nachází na křižovatce hlavních dopravních cest. Jak víte, máme Transsibiřskou
magistrálu, Irtysh je splavný a federální dálnice, která spojuje východ a západ země, a hlavní tok nákladu
jde z Evropy - Kazachstánu - Střední Asie přes oblast Omsk.

Ale je tu problém. Poměrně dlouhý úsek velmi oblíbené dálnice Ťumeň-Novosibirsk - pro nás směr
Novosibirsk - je dvouproudá silnice. Je to velmi nebezpečné, sám po ní jedu, vidím kamiony ležící v
příkopech. A v souladu s tím existují plány na rozšíření této trasy? Toto je první.

A za druhé. K tomu, abychom co nejefektivněji řešili logistické úkoly, které nám nyní země ve prospěch
země klade, potřebujeme také velké, moderní letiště mezinárodní třídy. Můžeme počítat s federální
podporou?

Vladimir Putin: Podívejte se. Na začátku našeho rozhovoru jsme mluvili o trase do Kazaně a pak
mimochodem do Ťumeně a Novosibirsku. Chceme tam udělat prsten. Prostředky na to jsou, byly
přiděleny a my je budeme realizovat. Tyto plány se realizují. Na tuto konkrétní oblast je třeba se zaměřit.

Určitě o tom řeknu Maratu Shakirzyanovich Khusnullinovi. To ale vyžaduje hodně investic, musíme se na
to podívat. Potřebujeme realizovat to, co už máme v plánu, na co se stavaři zaměřují, trasy už jsou
ověřené a tak dále. Dobře, určitě to řeknu jak ministerstvu dopravy, tak dozorujícímu vicepremiérovi.
Zamysleme se nad tím.

Dmitrij Peskov:  Přátelé, poslední otázka, protože už jsme odjeli na čtyři hodiny.

Dovolte nám, Andrei Kolesnikov, kdo dokončí tuto část tiskové konference.

A. Kolesnikov:  Dobré odpoledne!

Noviny "Kommersant".
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Vladimíre Vladimiroviči, sám jste řekl, že svět už nikdy nebude stejný. Řekněte mi, co byste, kdybyste
měl takovou příležitost, řekl Vladimiru Putinovi v roce 2000? jakou radu byste dal? Před čím byste
varoval? Lituješ něčeho?

Vladimir Putin: Co byste řekl? Řekl bych: jste na správné cestě, soudruzi.

Před čím byste varoval? Z naivity a přílišné důvěřivosti ve vztahu k našim takzvaným partnerům.

Co se týče rad a slov na rozloučenou: musíte věřit ve velký ruský, ruský lid. Tato víra je klíčem k úspěchu
v obrodě, formování a rozvoji Ruska.

Děkuji.

Nezlobte se, pokud nebudou zodpovězeny všechny otázky. Vskutku, člověk musí znát i čest.

Děkuji. Všechno nejlepší!

Témata

hromadné sdělovací prostředky

Stav materiálu
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